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Vážení spoluobčané, milí Lohovčani
Opět se Vám hlásíme s dalším číslem Našej dědiny, tentokrát po letní se-

zoně a předkládáme Vám souhrn dění v naší obci od jara do podzimu. Máme 
za sebou jak investiční akce, tak spoustu kulturních a společenských událos-
tí. Budovali jsme, bavili jsme se, ale také dovolenkovali, hodovali a zejména 
sbírali síly na další hromadu práce, která nás čeká. Tak ať nám jde vše hladce.

Jaroslav Hajda, starosta

Ked sa kroje oblékajú,

je to svátek veliký.

Najvěčí sú ale hody,

jak zahrajú muziky.

Naše kroje sú moc pěkné,

kolem sa hned neviďá.

Šak nám aj bár kerí ludé

takú krásu záviďá.

Košele sú s cangličkama,

kasanice škrobené.

Čižmy celé varhánkové,

globínem viksované.

Sukně pěkně nažehlené,

namašlené kokeše.

Červenice fi lcované,

s kosírkama guláče.

Naše kroje
Josef Vaškovič

Slovo starosty
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O investicích

O kulturním a společenském dění

O dění v obci

Od května do srpna jsme provedli obnovu 
chodníků v ulici Dědina, přičemž tento projekt 
řešil bezbariérové propopojení důležitých ob-
jektů občanské vybavenosti, konkrétně školy 
a školky. Dílo jest dokonáno a myslím si, že jest 
dokonáno dobře. Během realizace jsme ob-
drželi několik námětů a  připomínek, které se 
týkaly vybudování parkovacích míst namísto 
stávajících předzahrádek. Zde musím konstato-
vat, že s těmito návrhy jsme nesouzněli a mně 
osobně se nelíbí představa, že bychom v Dědi-
ně měli asfaltovou vozovku, hned vedle dláždě-
ná parkovací místa a vedle zase chodník. Trochu 
moc betonu na můj vkus. V tomto jsem zajedno 
se svou předchůdkyní Maruškou Michalicovou 
a stejně jako ona preferuji v Dědině v předza-
hrádkách zeleň namísto betonu. Problém par-
kovacích míst jsme vyřešili rozšířením vozovky 
na straně u mateřské školky, parkovat tak bude 
možné podélně. Rošíření vozovky jsme zvolili 
také z prostého důvodu – aby byla stejně široká 
jako ta druhá, souběžná komunikace. A navíc 
jsme zbudovali dvě parkovací místa pro potře-
by provozu školky a pošty. Všiml jsem si také, že 

Za uplynulé období se toho u nás v Hlohovci událo 
opravdu hodně. Na velikonoční neděli proběhla tradiční 
Velikonoční výstava vín, která proběhla v  režii Sdružení 
hlohoveckých vinařů s obdivuhodným počtem 821 vzor-
ků vín. Konec dubna patřil Frantovi Drobiličovi a  jeho 
Parýžfestu s Petrem Kolářem, Petrem Bende, Sámmerem 
Issou a dalšími účinkujícími. Pěkná akce se spoustou spo-
kojených návštěvníků. Tradičně proběhly Májové hodky, 
pořádané místní krojovanou chasou a 1. června se usku-
tečnil také Dětský den, na jehož přípravě se podílel uči-
telský sbor Základní školy a Mateřské školy.  Druhý červ-
nový víkend jsme s mnohými z vás zavítali do partnerské 
obce Jahodná na Slovensku, kde se konal Jahodový fes-
tival. A že byl červen na kulturu opravdu bohatý, svědčí 
i  program dalších víkendů – v  třetím víkendu se konal 
Divadelní festival na Patnáctce a v tom čtvrtém pak pro-

mnozí ztratili zájem se starat o  předzahrádky 
před svými domy a mnozí mi tuto skutečnost 
také přímo sdělili. Hold pokrok nezastavíš, nové 
trendy vládnou světu a nic s tím nenaděláme. 
V podzimním období proběhne příprava výsa-
deb včetně veřejné diskuze a na jaře můžeme 
sadit. A věřím, že se dobereme k dobrému vý-
sledku. Další bolístkou, kterou se nám podařilo 
opravit, je povrch ulice U rybárny, úsek od ulice 
Lednické až po Chalupky a  byly zde osazeny 
nové obrubníky s přídlažbou a hlavně nový as-
faltový koberec. A v dalším horizontu nás čeká 
ještě chodník, který je v  této ulici v  naprosto 
katastrofálním stavu a  vzhledem k  tomu, že 
se jedná o  poměrně vytíženou komunikaci, 

je vhodné dát vše do pořádku. A v přípravě je 
také obnova povrchu parkoviště u  základní 
školy, nově zde provedeme povrch z betonové 
dlažby a výškově srovnáme s povrchem taneč-
ního parketu u kulturního domu, čímž vznikne 
poměrně zajímavá jednotná plocha, kterou 
můžeme následně elegantně dotvořit prvky 
venkovního mobiliáře. A  investičních akcí na 
příští rok nás čeká povícero a se všemi Vás se-
známíme podrobněji v příštím, předvánočním 
čísle Našej dědiny.

Jaroslav Hajda

běhla Benátská noc. Léto bylo jako 
obvykle dovolenkové, a  tedy i  my 
jsme si trochu odpočinuli, abychom 
načerpali sil do dalšího pracovního 
maratonu. Aktuálně máme za sebou 
Bartolomějské hody, které byly po-
znamenány drobnými nepříjemnost-
mi, avšak vše jsme společně zvládli 
a já tímto děkuju stárkom Jankovi Li-
povi  a Markovi Sadílkovi a také všem 
ostatním, kteří se připojili a pomohli, 
když bylo potřeba. Díky přátelé. Nyní 
nás čeká podzimní období, čas vino-
braní a obíraček, tak nám všem držím 
palce, ať se dobré dílo vydaří.

Jaroslav Hajda

Výstavba chodníků v ulici Dědina
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Zprávy ze školy

Úspěchy žáků ve školním roce 2022/2023
ŠKOLNÍ TESTOVÁNÍ:

a) Testování žáků 5.třídy, Národní testování SCIO   

Žáci s nejlepšími výsledky

M – Viktor Jungmann 82% úspěšnost

ČJ – Ida Drobiličová 62 % úspěšnost

OSP – Matyáš Navrátil 64 % úspěšnost

AJ – Matyáš Navrátil A2, v poslechu B1

         Nela Hajdová A2

b) Testování žáků, škola vybrána společnosti ČŠI, zjišťování výsled-

ků vzdělávání 2022/23 

Žáci s nejlepšími výsledky

Dovednosti k učení Anna Fabičovicová 66 % úspěšnost

Čtenářská gramotnost Matyáš Navrátil 83 % úspěšnost

DOMÁCÍ TESTOVÁNÍ:
Soutěž Finanční gramotnost 5.třídy, dobrovolná účast online, zapojilo 
se 42 tisíc žáků ze základních a středních škol:

1. Viktor Jungmann 
2. Ida Drobiličová
3. Matyáš Navrátil
4. Václav Hipský

MATEMATICKÝ  KLOKAN – jaro 2023

kategorie Cvrček /žáci 2. a 3. třídy/

1. místo P. Duška, 3. třída, 65b/90
2. místo J. Hajda 54 b/90 b
3. místo A. Šutorová, 3. třída, 51b/90

kategorie  Klokánek  /žáci 4. a 5. třídy/

1. místo A. Fabičovicová , 5. třída, 82b/120
2. místo T. Garčicová, 4. třída, 75b/120
3. místo M. Navrátil, 5. třída, 71b/120   

Sběr baterií, 2022/2023

Baterie:
1. místo K. Malá     5 370  ks baterií
2. místo D. Škoda.   4 233 ks baterií
3. místo S. Drobiličová     455 ks
3. místo Ondřej Snopek       9,2 kg

Mimoškolní úspěchy našich žáků

– smysluplné využití volného času žáků

Tina Radkovičová

- moderní gymnastika za Sportclub Břeclav 1x 2. místo za společnou 
skladbu a 4x 3. místo kategorie jednotlivců 

Ondřej Novák

- pěvecká soutěž 2 x 1. místo Mikulovský a Břeclavský zpěváček
- Verbíř Slovácka 1. místo v celonárodním fi nále, obhájil loňský titul 

a postup na mezinárodní folklórní festival ve Strážnici

Václav Hipský

- 1. místo na Svatováclavském běhu LVA, kategorie do 18 let na trati 
5,5 km, 2 x 1.místo v atletice, kategorie přípravek běh - trať 600 m

Radek Zajíc

– atletika 7x zlatá, 5x stříbro, 3x bronz

Alžbeta Šutorová

– atletika běh 60 m, skok do dálky, hod kriketkou, 4x zlatá, 5x stříbrná 
a 1x bronzová medaile. Celorepublikové fi nále 1x bronz

Matyáš Navrátil

– mezinárodní jazyková zkouška, získal certifi kát Cambridge English

Tobiáš Tomek

- 1. místo v Závodní štafetě kondičního plavání rodičů s dětmi

Pan učitel Karel Vlašic

– úspěšně absolvoval studium 1. stupně ZŠ
- titul Stárek Podluží 2023
- 2. místo v celorepublikovém fi nále verbířů

RECITAČNÍ soutěž - školní kolo, květen 2023  

nejmladší kategorie 1. třída

1. místo Amálka Sedláčková

mladší kategorie /2. a 3. třída/ starší kategorie /4. a 5. třída/

1. místo Václav Damec  1. místo Ida Drobiličová
1. místo Ondřej Novák  1. místo Viktor Jungmann
/žáci mladší a starší kategorie postoupili do okresního kola/

PLAVECKÁ SOUTĚŽ

– okresní úroveň, postoupili a reprezentovali naši školu
Tereza Křenová
Eliška Hajdová
Eliška Vlková
Jaroslav Hajda
Ondřej Novák
Václav Damec

SBĚROVÉ AKTIVITY 

Sběr papíru

Celkově škola nasbírala  3 500 kg 
1. místo Josef Bartolčic    1 840 kg
2. místo Ondřej Novák      792 kg
3. místo Amálie Létalová          638 kg 
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Exkurze do firmy DIXI
Od malička jsem se chtěl podívat do podniku, který je pár kroků 

od mého domu. Netušil jsem, že je to tak velký areál, kde se vyrábí 
plastové obaly. 

Dne 2. června jsem se konečně dočkal a  vydali jsme se s  naší 
třídou tam! Bylo to sice po spaní ve škole, byli jsme všichni unave-
ní, ale i tak jsme si exkurzi užili. Nejdříve jsme šli do skladů s tisícem 
palet plných plastových lahví a kanystrů. Pokračovali jsme do výroby, 
kde jsme viděli hodně zajímavých a velkých strojů. Udivilo nás, že se 
z jedné malé zkumavky vyrobí kanystr. Z výroby jsme se přesunuli do 
podkroví a tam jsme objevili pytle s malými kousky plastu, které se 

nám líbily a chtěli jsme si je vzít i s sebou domů. Nakonec jsme prošli 
nástrojárnou, kde jsme dostali tašku s různými upomínkovými před-
měty, třeba i nádobu na vodu, kterou teď rád používám.

Dozvěděl jsem se, že fi rma DIXI funguje od roku 1990 jako sou-
kromý rodinný podnik a  postupně se zařadil mezi tuzemské špičky 
ve výrobě a navrhování plastových obalů. Areál DIXI se dělí na čtyři 
sklady, na výrobu a nástrojárny. 

V DIXI se mi moc líbilo a doufám, že se tam ještě někdy podívám, 
třeba i jako zaměstnanec. 

Tomáš Vlk, 5.třída

Začíná nový školní rok 2023/2024
Po hlavních školních prázdninách usedli hlohovečtí školáci opět 

do svých lavic. Čeká na ně školní rok s tématem činnosti zaměřeným 
na pohyb a  sport – Rok pohybu. Start nového školního roku probě-
hl v pondělí 4. září před budovou základní školy za přítomnosti pana 
starosty Ing. Jaroslava Hajdy a dalších hostů z řad rodičů a veřejnosti. 
Prvňáčků, kteří byli plni očekávání, je letos 12 a všichni si s chutí 
vyzkoušeli svoji první ukázkovou a hravou hodinu pod vedením 
třídní učitelky Eleny Jankovičové. Za své počínání dostali první 
tři jedničky, z nichž jedna byla z perníku. Budova základní školy 
letos na podzim slaví 111 let, takže symbolika tří jedniček měla 
svůj důvod a správné využití. 

Celkový počet žáků je letos 67 a budou vyučováni v pěti tří-
dách. Také v  tomto školním roce máme 1 žákyni, která si plní 
povinnou školní docházku v zahraničí a bude v naší škole pouze 
přezkoušena z českého jazyka.

Komunikace s  rodiči bude i  nadále probíhat přes elektro-
nický systém Edookit, který zahrnuje elektronickou žákovskou 
knížku i  třídní knihu. Vzhledem k  zájmu rodičů dětí mateřské 
školy bude Edookit již od září rozšířen také na školu mateřskou 
ke zlepšení komunikace s rodiči a jejich informování o dění ve 
školce. 

Zahajujeme školní rok v krásných modernizovaných prosto-
rách, ke kterým patří nová počítačová učebna v základní škole, 
rozšířená ekologická zahrada ve škole mateřské a novotou září 
také školní jídelna. Proto plánujeme uspořádat Den otevřených 
dveří v měsíci říjnu, termín je stanoven na úterý 24. 10. 2023 od 
8.00 do 17.00 hodin. Srdečně zveme rodiče našich žáků i širo-
kou veřejnost.            

Čeká nás jistě zajímavý školní rok, plný hodnotných poznat-
ků a vědomostí jak přímo z vyučování, tak také z výukových pro-
gramů a exkurzí, a také rok plný pohybu a sportování. Je naším 

velkým přáním, aby každodenní setkávání ve škole bylo příjemné pro 
všechny zúčastněné, aby nový školní rok mohl být úspěšný jako ty 
předchozí. 

Mgr. Hana Müllerová, ředitelka školy
Foto archiv ZŠ

V  rámci výuky přírodovědy o  výrobních 
podnicích jsme navštívili 2. června 2023 naši 
místní fi rmu DIXI Kašník. Exkurzi jsme tak 
uskutečnili po vzájemné domluvě s  panem 
Lukášem Jedličkou, který nás výrobním pro-
cesem provedl. Exkurze se konala po spaní 
ve škole, přesto nebyla na dětech znát únava 
a  celou prohlídku podniku jsme si výborně 
užili. Exkurze byla zaměřená na prezentaci 
činností této fi rmy, diskuzi se žáky a prohlídku, 
která byla nadmíru zajímavá, poutavá, a hlav-
ně motivující pro další životní kroky našich 
žáků. Ráda bych touto cestou poděkovala fi r-
mě DIXI za možnost návštěvy, panu Jedličkovi 
za čas strávený s námi a v neposlední řadě za 
dárky, které jsme si všichni odnesli domů. 

Elena Jankovičová, třídní učitelka 5.třídy

Návštěva 5.třídy v DIXI Kašník
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Jak jde čas v mateřské škole…
Prázdniny se překulily jak nic a je tu nový školní rok. Jaký asi bude? 

Určitě aspoň takový, jako byly všechny ty minulé….tedy plný nejen uče-
ní, ale i zážitků a zábavy.

Malé ohlédnutí za uplynulým rokem:
prostřednictvím probíraných témat děti hravou formou, během 

řízených aktivit, situačního a  prožitkového učení po celý rok získávaly 
poznatky o  okolním světě, přírodě, společenském dění, našich tradi-
cích. Rozvíjely kontakty se svými vrstevníky, učily se toleranci a respektu 
k ostatním. V průběhu celého roku absolvovaly různá tématicky zamě-
řená kulturní vystoupení, která jsou pro děti vždy vítaným zpestřením.  

Při návštěvě Mendlovy univerzity v Lednici se děti seznámily s různý-
mi typy zahrad okrasných i užitkových a taky s bylinkami, ze kterých jsme 
si uvařili a ochutnali čaje. 

Při podzimním tvořivém odpoledni si děti společně s rodiči vytvořily 
krásné dekorace z přírodnin, ty nám pak ozdobily a rozzářily školku. Vyrá-
běli a pouštěli jsme draky, opékali na zahradě špekáčky. 

Ve svatomartinském týdnu jsme uspořádali průvod světýlek. 
Na mikulášské besídce nás navštívil Mikuláš se svojí čertovskou dru-

žinou, ani balíčky pro děti samozřejmě nechyběly. 
Předškoláci absolvovali výuku bruslení na zimním stadionu v Břecla-

vi, kde si pod vedením zkušených trenérů během 6 lekcí osvojili základy 
bruslení. 

Na Vánoce samozřejmě nechyběl stromeček se spoustou dárků, ko-
led a prohlídka betléma v kostele. V zimě nám i ta troška sněhu stačila 
k zimním radovánkám – koulování, stavění sněhuláků a bobování na naší 
zahradě. Fašankový týden byl plný zábavy – karneval se spoustou masek, 
tance a veselých zpěvů, nechyběl ani kouzelník. 

Na Den Země jsme se na sběrném dvoře dozvěděli o třídění odpadu 
a jeho dalším využití. 

Svátek čarodějnic byl ve školce opět plný zábavy, masek a veselí. Stej-
ně tak školkové „májové hodky“, kde nechyběla tradiční mája a hodovní 
tance. 

Týden kolem Dne dětí přinesl kopu zábavných aktivit – velké nadšení 
vyvolala návštěva lanového parku s doprovodným programem, indián-
ské dovádění, školková olympiáda na naší zahradě. Předškoláci se stejně 
jako každoročně zúčastnili olympiády ve sportovní hale Centra 4all ve 
Valticích, kde v souboji s okolními školkami vybojovali krásné první místo 
a přivezli si zlatý pohár…to bylo radosti!

Na zahradní slavnosti jsme se pak slavnostně rozloučili s našimi před-
školáčky a vypustili je do „velkého světa“……ať se vám vše daří, naše milé 
děti!

To je jen malý výčet aktivit v naší školce.
No a už je tu nový školní rok, mezi ty stávající přišly nové děti, po-

stupně se adaptují a úkolem nás učitelek je, aby jejich pobyt ve školce 
byl stejně radostný, jako v uplynulých letech. Naše krásná školní zahrada 
byla nově významně rozšířena o nový – lesní prostor, který nám umožní 
do aktivit zařazovat prvky lesní školky. 

V mateřské škole děti mezi sebou nesoutěží a nesoupeří, výchovně 
– vzdělávací proces má respektovat individualitu dítěte, přinášet poho-
du a pocit úspěchu všem dětem bez rozdílu. A o to se budeme snažit 
i nadále.

Zdenka Hajdová
Fotogalerie:  https://mshlohovec.rajce.idnes.cz/
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Oslava dne dětí

Vítání nových občánků Hlohovce v kulturním domě

Ve čtvrtek 1. června proběhla na pro-
stranství před kulturním domem oslava Dne 
dětí. Pořadatelem byla Obec Hlohovec spolu 
se Základní a Mateřskou školou, hlohovecký-
mi sportovci a  myslivci. Děti měly možnost 
vyzkoušet si lanové aktivity, které jsou vždy 
velmi vítané, zazávodit si i  se poučit o  naší 
přírodě. A samozřejmě nesměli chybět hasi-
či, o které je mezi dětmi velký zájem. Dětské 
pozornosti neušlo ani malování na obličej, 
i  když v  tom horku se obrázky z  obličejíků 
hned roztékaly. Ale to nic neubralo na rados-
ti, kterou děti z oslavy měly.

Marie Bartošíková

Slavnostní obřad vítání nových občánků se tentokrát konalo poněkud 
netradičně. Vzhledem k velkému zájmu se kulturní komise rozhodla uspo-
řádat společné setkání všech přihlášených rodin v kulturním domě a usku-
tečnit jeden společný obřad s představením všech malých novorozenců. 

V  neděli 4. června tak bylo mezi občany Hlohovce uvedeno
11 dětí narozených od února 2022 do dubna 2023, z toho 6 chlapců 
a 5 děvčat. Rodiče jim dali tato jména: Chlapcům Hynek, David, Marko, 
Vojtěch, Jiří a Karel, děvčatům Alžbeta, Nina, Natálie, Melánie a Anna. 
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Oslava Božího těla

Vzácní hosté byli přivítáni krátkým kulturním programem žáků 
základní školy za doprovodu paní učitelky Elišky Jungmannové. 
V hlavní části všechny přítomné přivítal a svým proslovem pozdravil 
pan starosta Ing. Jaroslav Hajda. Rodiče dětí obdrželi několik dárků 
od Obce Hlohovec - fi nanční dar, malý dárek pro miminko, pamětní 
list a kytičku, a také dárek od dětí ze základní školy - pletené botičky, 

pamětní list a přání, aby je tyto botičky za nějaký čas přivedly do hlo-
hovecké školičky.

Společným fotografováním s  panem starostou před kulturním 
domem byla tato malá slavnost ukončena. Velké poděkování patří 
všem organizátorům a účinkujícím. 

Hana Müllerová, předsedkyně komise 

V  neděli 11. června se jako každý rok 
v  tuto dobu uskutečnila oslava Božího těla 
s  průvodem po obci. Protože v  ulici Dědina 
probíhá výstavba chodníků, rozhodli jsme 
se letos nachystat oltáře na ulici Dolní konec. 
Za doprovodu dechové hudby Hornobojani 
začala už mše svatá a dál nás dechovka do-
provázela na cestě ulicemi Hlohovce. Sešlo 
se množství krojované mládeže i dětí. U kaž-

dého oltáře, které byly u domů Karla Vlašice, 
Luďka Bartošíka, Dalibora Lípy a před sochou 
Panny Marie hostýnské oltář Kurkových, pan 
farář Karel Janoušek požehnal celé naší obci 
a všem jejím obyvatelům. Je pěkné, když věřící 
mohou svou víru projevovat nejen za dveřmi 
kostela, ale nikdo nám nebrání vyjít mezi naše 
spoluobčany a tak vzdát úctu Bohu.

Marie Bartošíková
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Historie

DĚJINY HLOHOVCE – 11. ČÁST

Obnova Hallasového kříže
Za „hájíčkem“ na konci bývalé polní ces-

ty ke sklepům u  JZD stával kříž, který ne-
chali v roce 1930 (stavební povolení vydáno 
11.1.1930) postavit manželé Josef (v matrice 
je však uveden jako Joannes) a Monika Halla-
sovi z Hlohovce, jejichž potomci zde žijí do-
dnes, i když už pod jinými jmény.

Josef se narodil v  roce 1885 v  domě č. 
34 (dnes dolní konec Dědiny) a zemřel 1956. 
V  roce 1919 si vzal vdovu Moniku Kašníko-
vou, roz. Kurkovou, která se narodila v  roce 
1890 v domě č. 167 (snad Šulaperk).

Před několika lety při obdělávání pole 
zachytil traktor místního zemědělce za kříž 
a vyvrátil jej. Část kříže – podstavec – byl ulo-
žen na obecním dvoře, horní část byla úplně 
zničena a ztratila se.

V roce 2019 se jedna hlohovecká rodina 
rozhodla kříž obnovit a  začala s  příprava-
mi. Nejdříve bylo zapotřebí vykácet náleto-

vé dřeviny a  keře a  srovnat pozemek. Poté 
nechala vybudovat a  obložit základovou 
podstavu pro umístění kříže a  domluvila se 
s  kameníkem z  Moravského Žižkova panem 
Čechem, že opraví podstavec a  vyrobí nové 
vlastní tělo kříže. Po umístění opraveného 
kříže se vyrobilo ozdobné hrazení, a  to pa-
nem Pavlem Kurkou z Hlohovce.

Práce byly zdárně ukončeny v roce 2020, 
kdy se vysadila na okolním prostoru tráva a je 
pravidelně touto rodinou udržována.

1. června roku 2023 se kříž nechal vysvě-
tit, a to Mons. Dr. Karlem Janouškem, farářem 
ve Valticích.

Doufejme, že tato památka bude uchrá-
něna od dalšího poškození a přežije dlouhé 
roky jako upomínka na naše předky, kteří 
takto děkovali za všechna dobrodiní či o ně 
prosili.

Marie Sítková

Léta 1938 – 1945

S nevšedním zájmem byla před léty ve všech chalupách naší obce 
čítána malá kronika, dílo to tehdejšího říd. učitele na zdejší národní 
škole K. Vyhlídala, který i  v  četných článcích různých vlastivědných 
časopisů psal o zdejší obci a o krásách jejího okolí, ať už o rybnících 
nebo památných a pozoruhodných stavbách v okolních lesích a za-
hradách.

Od doby zakladatele této pamětní knihy nenašel se v  naší obci 
nikdo, kdo by aspoň podobným způsobem zachycoval jednotlivá 
léta probíhajícího života naší obce Hlohovce po všech stránkách, 
aby i o tomto období měla příští pokolení podrobnější obraz o životě 
a o událostech v obci.

Většina zápisů je do roku 1938 vedena formou obvyklých zápisů 
ve starých kalendářích, přestože v posledních letech první republiky 
ČSR odehrává se řada událostí velmi závažných jak v měřítku celostát-
ním, tak i událostí týkajících se života celé obce.

1. Popis obce do roku 1938

Největšího rozvoje dosáhla obec Hlohovec v letech od první svě-
tové války. Srovnáme-li plán obce nalepený na první straně této pa-
mětní knihy, vidíme, že před sto lety byla osada jen podél hlavní ulice 
zvané „dědina“. V  letech od roku 1918 narostla převážná část obce 
směrem k „aleji“ silnici to spojující Valtice s Lednicí. Zde vzniklo něko-
lik nových ulic, dnes všeobecně zvaných Baránkova (dnes Hlavní) , Lí-
pová, Spodní chalúpky (dnes Chalupky) a příčná ulice Brhélova (dnes 
Ke kostelu). Také v okolí sklepů postaveno bylo několik menších cha-
lup zvaných „Šulaperk“. Celá 
obec pak rozdělila se na dva 
tábory – dědinu a chalúpky. 
Oba tábory v  posledních 
letech vyvíjely se samo-
statně i  po kulturní stránce. 
Zmíním se o  tom později. 
V  nových ulicích „chalúpek“ 
se stavěli menší domky, po-
zůstávající se většinou jen 
z  nejnutnějších obytných 
místností, hlavně dělníci. Tito 

nalezli zaměstnání na knížecích statcích v Lednici, na Novém dvoře 
a  ve Valticích. Řada dělníků zaměstnána byla v  keramické továrně 
v Poštorné a rybářství. Domky budovali dělníci často za velkých obětí 
a těžko spláceli i své dluhy hlavně v době světové krise kolem roku 
1930. V roce 1938 čítala obec Hlohovec 330 čísel. Domky byly kryté již 
tvrdou krytinou. Rovněž selská stavení nahradila krytinu dochovou 
novou krytinou pálenou a tím změnil se i starobylý ráz obce. 

Hlohovec 1938 ulice Dědina

Hlohovec 19. století plán domu Michala Sítka
č. 74 z r. 1848
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Příběh varhan místního kostela

2. Sociální a hospodářské poměry

Obyvatelstvo „dědiny“ bylo převážně rolníky, malorolníky. 
V „chalúpkách“ byla řada tzv. domkařů, kteří ve volných chvílích si 
přivydělávali při „lapání“ (výlovu rybníků), v  lesích, při senoseči aj. 
Příjmy z hospodářství, když se neurodilo ovoce, okurky nebyly valné. 
Hospodáři byli rádi, když prodali několik litrů vína, který stál 3.50 Kč. 
Hospodářské produkty jako vejce, máslo, tvaroh vozívali zámožnější 
hospodyně, domkařky nosívali do Břeclavi na trh. Význačnějších tržeb 
nebylo a proto ani zvláštního zařízení v hospodářstvích nebylo viděti. 
Případné úspory investovány byly do nákupu nového pole od hospo-
dářů předlužených.

Výdělky dělníků neby-
ly také valné a  těžce se tito 
probíjeli, když je tížil dluh, 
který si udělali na postavení 
domku. Přičinliví si pomá-
hali nájmy pole, aby odpro-
dáním vepřů snáze dluh 
splatili. Pracovní morálka 
byla vždy dobrá. Přes všech-
ny hospodářské a  sociální 
potíže bývalo v obci veselo. 
Zvláště veselo bylo o  ho-
dech. Tu se ukázala i  dobrá 
pohostinnost zdejšího lidu.

3. Obyvatelstvo

Počet obyvatel byl 1270. 
Změny v  počtu nevykazo-
valy nikdy ve zdejší obci 
podstatných rozdílů, proto-
že zdejší občané mají svou 
obec rádi a  vždy se rádi vracejí do rodné obce. Také sňatky neradi 
uzavírali s  přespolními. Vystěhovalectví se projevilo jen v  několika 
případech v době krise. Obyvatelstvo hlásilo se až na 9 k národnosti 
české. Německou rodinu tvořili hlavně členové rodiny býv. německé-
ho nadučitele Wincoura, na čís. 39.

Jedná se o doslovný neupravovaný opis
z Pamětní knihy Obce Hlohovce.

Přepsala a textem popsanými fotografi emi doplnila Marie Sítková

Filiální kostel sv. Bartoloměje v Hlohovci 
byl dokončen v roce 1836. Nikde není zmín-
ka, zda už v té době byl vybaven varhanami. 
Spíš to ale vypadá, že z fi nančních důvodů se 
nové varhany hned nepořizovaly. 

Až v  roce 1860, tj. po 24 letech, daroval 
kníže Jan II. z Liechtensteina zvaný Dobrotivý 
varhany, které stály tehdejších 160 zlatých. 
Zda byly nové či již používané, nevíme.  Cena 
však odpovídá spíše starým. Je pouze známo, 
že z Vídně je dovezl místní občan Michal Ra-
koš z čísla 47. Poprvé se na ně hrálo na Silves-
tra téhož roku, a  to řídícím panem učitelem 
z Valtic.

V  roce 1889 obec hlohovecká zakoupila 
staré varhany od varhanáře Franze Stromme-
ra z  Vídně (*1846 v  Hluku, †1912 ve Vídni). 
Zaplatila za ně 500 zlatých. 

Jelikož kostel svou kapacitou nesta-
čil, chystalo se jeho rozšíření, a  to o  jedno 
pole klenby. Tím by došlo k posunutí apsidy 
s ochozem, kde byly umístěny varhany.  Proto 
v červenci roku 1908 byly varhany rozebrány 
a  bohoslužby byly již doprovázeny pouze 
hrou na harmonium.

28. ledna 1909 píše hlohovecký starosta 
Josef Slunský Jeho Jasnosti knížeti z  Liech-
tensteina ve věci záměru nových varhan pro 
místní kostel. Svou žádost argumentoval 
tím, že současné varhany byly pořízeny před 
20 lety již jako staré a  jsou téměř nefunkční 
a nevyhovující. Než by obec investovala stá-
le do jejich oprav, ráda by pořídila varhany 
nové. Měla však k  dispozici pro tento účel 
pouze 1.000,- Korun.  A  proto prosí Jana II. 
z Liechtensteina o fi nanční pomoc k tomuto 
záměru. Žádost je kromě starosty podepsaná 

fi rma bratří Riegrů

Janem Drobiličem, Ondřejem Vlašicem a Ja-
nem Drobiličem.

Nové varhany dodala varhanářská fi rma 
bratří  Riegerových z  Krnova. Firmu založil 
Franz Rieger ze Sosnové u  Krnova a  v  roce 
1852 byla zapsána do obch. rejstříku. V práci 
pokračovali jeho 2 synové a fi rma se přejme-
novala na Franz Rieger& Söhne. Dosáhla svě-
tového významu a obdržela titul „c. a k. dvor-
ní dodavatel“. Po převratu v  roce 1948 byla 
znárodněna a  spojena s  jinou varhanářskou 
fi rmou Kloss a její název se mění na Rieger – 
Kloss. Zprivatizována byla v  roce 1994 a  její 
činnost ukončena v roce 2015. 

Zachoval se list zaslaný touto fi rmou sprá-
vě valtického velkostatku ze dne 24.7.1909, 
kde se informuje o expedici varhan pro kos-
tel v Hlohovci vlakem do stanice Valtice. Jak-
mile správa velkostatku obdrží vyrozumění 
ze strany železnice, žádá se o co nejrychlejší 
vyzvednutí varhanních dílů a odvoz do Hlo-
hovce. Dále vyzývá zaplatit za dopravu, která 
bude stržena z  celkové ceny varhan. Po do-

ručení zásilky a oznámení měla fi rma Rieger 
poslat svého montéra, aby varhany zkomple-
toval. Závěrem vyslovila fi rma přání, aby byli 
s  jejich pečlivě vyrobeným dílem nanejvýš 
spokojeni.

Celková cena vyšla na 2.750,- Korun, z če-
hož 50,- Korun obdržel Franz Hrömer, který 
demontoval staré varhany. Obec dala 1.000,- 
Korun z  fondu valtického farního úřadu 
a zbývalo tak doplatit 1.750,- Korun, které, jak  
lze předpokládat, uhradila Jeho Jasnost kní-
že Jan II. Jedním z varhaníků, který si zahrál 
na tyto varhany,  byl hlohovecký řídící učitel 
Karel Vyhlídal.

V roce 1955 nastoupil do valtické farnos-
ti páter Václav Procházka, který velmi ocenil 
zpěvnost místních farníků. Nebyl ale moc 
spokojený s chrámovým sborem.  Proto se jej 
rozhodl rozšířit a omladit. Dohodl také s val-
tickým varhaníkem Bohumírem Hubáčkem, 
že připraví ke společnému uvedení vánoční 
Rybovy mše hlohovecký a valtický sbor. Dva-
krát týdně jezdil P. Procházka s  varhaníkem 
do Hlohovce na zkoušky, konané ve škole. 
Zrodilo se krásné pěvecké těleso a  námaha 
byla korunována úspěchem.

V roce 1973 se plánovala generální opra-
va varhan, která měla rozpočet 60.000,- Kčs. 
Varhanářský podnik byl však přetížen, jelikož 
měl objednávky na 3 roky dopředu. 

V  roce 1974 už varhany hodně vypoví-
dají. Byl proto pozván zástupce varhanář-
ské provozovny Dřevopodniku města  Brna,  
který nedoporučoval varhany opravovat, 
ale postavit nové. Rozpočet se ale zvedl na 
150.000,- Kč. Dodání díla bylo přislíbeno na 
rok 1978. Protože se však pracovník, který 
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Hlohovečtí živnostníci a řemeslníci 
(od poloviny 19. století do roku 1950 a řemeslníci přivydělávající si ke svému zaměstnání za socialismu)

ČÁST V.

u  varhanářské fi rmy odléval píšťaly, těžce 
zranil pádem z žebříku, došlo k posunutí ter-
mínu o další rok. Mezitím Dřevopodnik pře-
pracoval rozpočet, který se nyní vyšplhal na 
cca 175.000,- Kč.

Dřevopodnik převzal pod svá křídla 
v  roce 1952 znárodněnou varhanickou fi r-
mu Františka Holčápka (*1911, †1999), který 
si tuto živnost v roce 1946 koupil od tišnov-
ského varhanáře Mudrocha a svou fi rmu za-
ložil v Brně - Bohunicích. Po znárodnění zde 
pracoval pan Holčápek nadále jako mistr 
a vedoucí provozu, a to až do roku 1991. Po 
jeho odchodu do důchodu založili někteří 
zaměstnanci novou fi rmu Varhany spol. s r.o. 
V roce 2010 se rozešli a každý tuto činnost již 
vykonává samostatně.

Kapitulní ordinariát i okresní církevní ta-
jemník (monitoroval činnost církve) povolili 
odprodat staré varhany farnímu úřadu v  Ja-
kubově u  Moravských Budějovic. Varhany 
byly demontovány a  za pomoci ochotných 
farníků sneseny z  kůru 11. června 1979. Po-
dařilo se mi zjistit u  faráře Mgr. Tomáše Mi-
kuly, který jakubovskou farnost spravuje, že 
tyto staré varhany stále slouží svému účelu. 
Zrovna nedávno prošly opravou a  na Pope-
leční středu letošního roku znovu rozezněly 
jejich kostel. Paní Kračmarová, jež se stará 
o výzdobu kostela, mi ochotně pořídila jejich 
současnou fotografi i.

Hned následujícího dne byly přivezeny 
nové varhany a začalo se s jejich stavbou. 

Práce byly dokončeny 21. června a  ten-
to den také proběhla kolaudace. Kolaudátor 
– profesor Josef Pukl (odborník na stavbu 
a opravy varhan, varhaník a pedagog na kon-
zervatoři a JAMU v Brně) z brněnské konzer-
vatoře – byl velmi pečlivý až přísný. Vyzkoušel 
jednotlivé tóny i  funkci všech mechanismů 
a  zjištěné drobné nedostatky musely být 
hned odstraněny.

Varhany mají 10 rejstříků na jednom ma-
nuálu a mnoho pomocných mechanismů.

Konečná celková cena vyšla na 183.104,- 
Kč. Záruka byla poskytnuta po dobu 5ti let.

Slavné svěcení nových varhan se konalo 
26. srpna 1979 za účasti světitele kapitulního 
vikáře preláta Ludvíka Horkého. Po svěcení 
sloužil slavnou mši svatou spolu s  koncele-
branty (spolusloužícími) kanovníkem Vikto-
rem Jordánem a místním duchovním správ-
cem děkanem Antonínem Landsmannem. 

Kanovník Jordán, který v Hlohovci vyrostl 
a  sloužil zde i  svoji první mši svatou, oslavil 
zároveň mezi rodáky i svoji sedmdesátku. Po 

mši svaté děkan děkuje světiteli a blahopřeje 
jubilantovi a oběma odevzdává dary věřících, 
stejně jako ceremoniáři kanovníku Dr. Mi-
chálkovi. Farníci pak pohostili vzácné hosty 
u paní Anny Nešporové (Kurkové) v domě č.p. 
50 (dnes ulice Dědina).

Varhany byly nové, ale nastala potíž s var-
haníky. (Od roku 1871 bylo farním obcím 
nařízeno zajistit a platit varhaníka. Dříve tuto 
funkci zajišťovali učitelé.)  Došlo totiž k  ro-
zepřím mezi varhaníkem panem Jakubem 
Garčicem (*1901) z Valtic a Josefem Radkovi-
čem (*1907) z Hlohovce č. 320, kteří se každý 
měsíc střídali ve hraní. Garčic nakonec podal 
písemnou výpověď. Takže Radkovič zůstal na 
hraní sám. V sobotu 20. října 1979 však při od-
chodu z místní prodejny potravin po několi-
ka krocích upadl mrtev na vozovku. Farnost 
se tak ocitla bez varhaníka. Nouzově vypo-
máhala paní varhanice z Lednice. 

Až v  roce 1980 se ujala hraní Marie Giri-
čová (roz. Lípová) bytem Ke kostelu 83, kte-
rá chodila do hudební školy na harmoniku. 
Rychle se naučila ovládat levou rukou klavia-
turu a během tří měsíců zastala funkci varha-
nice. Dnes hraje Marie Bartošíková, která se 
střídá se svou dcerou MUDr. Marií Gricovou 
a Karlem Vlašicem ml.

Marie Sítková

varhany od bratří Riegrů v kostele v Jakubově

současné varhany

HOLIČI A KADEŘNÍCI:

Úprava vousů sahá do hluboké historie, podle dochovaných 
jeskynních maleb se již člověk v době kamenné pokoušel zkrotit 
svůj plnovous za pomoci lastur. Jedním z prvních holicích nástrojů 
byla čepelka z pazourku datovaná cca 30 tisíc let před naším leto-
počtem.

Zlatým věkem péče o zevnějšek a  rozmachu holičské profese 
byl přelom 19. a 20. století. Návštěva holičství byla součástí spole-
čenského postavení muže a  jeho povinností, více než 90 procent 
všech mužů navštěvovalo holičské salony. Účelem bylo samozřej-
mě se nechat oholit, ale také prodiskutovat společenské události 
a politické dění. Holičství bylo oblíbeným místem setkávání a dis-
kuzí. Holičství a dámské kadeřnictví bylo striktně odděleno, v ho-
ličstvích pracovali téměř výhradně muži.

Bohužel rok 1948 znamenal pohromu pro živnost holičskou, 
kdy došlo ke znárodnění a tím i devastaci společenství holičů.

První zmínky o kadeřnicích se objevují již z období starověké-
ho Egypta či Říma a Řecka. 

Během 20. stol. se zkrášlovací a kadeřnické salóny stávaly stá-
le více populárními. Salóny sloužily jako společenská místa, která 

umožňovala ženám se setkávat a současně si nechávat upravovat 
vlasy či zkrášlovat obličej. Bohaté ženy stále ještě měly své kadeř-
níky, kteří docházeli do jejich domovů, ale většina žen navštěvova-
la salóny poskytující služby. K  největšímu pokroku kadeřnických 
nástrojů došlo v průběhu tohoto období. Elektřina vedla k vývoji 
trvalých ondulací na vlasy a vysoušečů vlasů - fénů. Tyto nástroje 
umožnily kadeřníkům návštěvy ve svých salonech, než omezené 
služby v domácím prostředí. Byly vyvinuty nové postupy při bar-
vení vlasů. Po první světové válce se stal populární krátký střih tzv. 
„bob cut" spolu s dalšími krátkými účesy.

Svoboda František

nar. 1900 v Miroslavi
dnes ulice Dědina 42 (v nájmu u Ondřeje Vlašice)
holičský mistr

Navrátil Viktor

z Valtic
měl fi liálku v Hlohovci
holič



NAŠA DĚDINA • 2/2023 11

Šenk Josef

Šenk Josef Jordánova rodina v mládí

Jordánova rodina s dospělými syny

Sítek Josef

Budík František

nar. kolem r. 1900 
Byl švagrem Josefa Sítka roč. 1889 z č. 121 – měl za ženu sestru jeho 
ženy Ludmilu Bartolšicovou z Poštorné 
Holírnu provozoval v dnešní ulici Lípová na domě, kde je dnes hospo-
da Morava. Zde rovněž bydleli.
Před 2. světovou válkou se rodina přestěhovala do Poštorné.
holičský mistr

Sítek Josef 

nar. 1918, †1946
Vzal si Žofi i roz. Malčicovou , která se po jeho 
smrti znovu vdala za Josefa Křena, vdovce 
z Březolup
Vyučil se u svého strýce Františka Budíka – viz 
výše.
Holičství provozoval v  domě v  dnešní ulici 
Hlavní č. 121 – vedle bývalé hospody U  Ba-
ránků.
holič

Souček Oldřich

* 1900
původem z Tavíkovic
do Hlohovce přišel i s manželkou Františkou. V roce 1965 se přestěhovali 
do Lednice.
Žili v domě č. 152 (Dolní konec) a poté 369 (dnes U sadů).

Štěpánek (Hyneček)

Halaška Karel

Šenk Josef

*1927 na č. 211, †2003
Vzal si Terezii Bartolčicovou z  č. 
179, kde také bydleli.
Řemeslu holičskému a kadeřnic-
kému se využil u  fi rmy Ladislava 
Jankoviče v Podivíně a závěrečnou zkoušku složil v roce 1943 u Obchod-
ní a živnostenské komory Brno. V tomto roce získal také tovaryšský list.  
Výuka trvala 4 roky. Jeho první zaměstnání bylo u Augustina Fialky, holiče 
a kadeřníka ve Valticích, a to do roku 1945. Poté pracoval do roku 1946 
u Karla Halašky v Hlohovci, Augustina Straky v Břeclavi (v r. 1946) a Josefa 
Štose ve Valticích (od 1946 do 1949). 
Chtěl si zřídit živnost (již měl nakoupeno vybavení), ale zasáhly události 
roku 1948 a jeho sen se rozplynul. Od roku 1951 pracoval pro Okresní 
podnik služeb Břeclav, provozovna Valtice.

KAMNÁŘI

Kamnář byl zedníkem a  obkladačem současně. Protože se k  obkla-
dům kamen používal kachel, má kamnařina svůj základ v počátcích 
hrnčířiny a keramické výroby.

TKALCI

Krauer Jan č. 74

Do Čech se kamna dostala ve 13. století a postupně začala nahrazovat 
otevřené krby. Kamna z kachlů však byla v dávných dobách věcí luxu-
su, takže si je mohli dovolit jen skutečně bohatí. Často byla používána 
na hradech, zámcích, klášterech a sídlech šlechticů. V té době nesla 
prvky gotiky, renesance, baroka i romantismu. Až koncem 19. století 
se kachlová kamna dostala do domácností. Byla vyráběna původně 
v hnědé a zelené barvě. 

Jordán Martin

* 1871 v Nedakonicích, † 1917 padl ve válce v italských Alpách
Vzal si Annu Plavcovou z č. 81, * 1884. 
Spolu měli syna Viktora (Vikin - kněz) a Viléma
Žil v nájmu v domě č. 14 u Jana Dvořáka (dnes Dědina)
Řemeslo provozoval ve Vídni, kam se také později přestěhoval

HRNČÍŘI

Mařík Josef

*1826
hrnčířský mistr, později kramář
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Setkání padesátníků

Divadelní festival na Patnáctce

Dne 20.5.2023 ve 14 hodin se na Obecním úřadě v Hlo-
hovci sešli rodáci naší obce, padesátiletí jubilanti a bývalí spo-
lužáci narození v letech 1972 a 1973, kde nás slavnostně při-
vítali pan starosta Jaroslav Hajda s paní místostarostkou Marií 
Bartošíkovou. V tento den se sešlo 24 spolužáků. Zúčastnit se 
nemohla jen Eliška, rozená Střelská, která žije v zahraničí. Pan 
starosta sám konstatoval, že doposud se žádná třída nesešla 
v tak hojném počtu. „No…zřejmě slušnej oddíl…“ Po krát-
kém obřadu, obdržení pamětních dárků od Obce Hlohovec, 
podpisu do pamětní knihy a malém kulturním programu dětí 
se naši oslavenci odebrali na prohlídku základní školy a  za-
vzpomínali tak na svá školní léta, kterými nás provázely paní 
učitelka Věra Komárková a paní učitelka Liba Vlašicová. Pak už 
následovalo slavnostní pohoštění v místní restauraci u pana 
Jirky Vlka. Nálada byla výborná, všichni si měli co vyprávět, 
a tak se oslava protáhla do brzkých ranních hodin. V neděli 27. 
srpna pak proběhla hodová mše svatá v kostele sv. Bartolo-
měje v Hlohovci obětovaná za živé a † padesátníky, s prosbou 
o dar zdraví a Boží požehnání do dalších let.  

Přejeme všem ještě jednou hlavně pevné zdraví do dal-
ších let a těšíme se někdy příště na shledanou.

Elena Jankovičová a Hanka Drobiličová

Sobota 17.6.2023 patřila opět divadlu. Patnáctku tentokrát „po 
strop“ naplnili rodiče s dětmi, kteří se přišli podívat na brněnské diva-
délko Věž a jejich pohádku Včelí medvídci zpívají. 

Poté se představily další dva soubory. Z  nedalekého Hodonína 
přijeli herci divadla Svatopluk, ti nám v krátkých „aktovkách“ předved-
li několik různých her, jak veselých, tak i s vážnější tématikou.

Celý festival ukončili divadelníci z Holešova. Dvoumužné sesku-
pení divadla Viktorka mistrovsky předvedlo autorskou hru Kandidát. 
Musím říct, že neměla chybu a kde kdo by si z ní mohl odnést pona-
učení.

Kdo nestihl přijít, nezoufejte, na další představení se můžete těšit 
už v listopadu, tentokrát v místním KD. Co se bude hrát?  Nechte se 
překvapit.

Bohumila Dušková

Poděkování
Na konci června odešel na zasloužený odpočinek dlouholetý obecní pracovník 
pan Jan Vlk. Během osmnácti let, kdy byl zaměstnán na obecním úřadě, se staral 
o úpravu okolí naší obce, o sběrný dvůr i kulturní dům. V posledních letech měl 
na starosti i ostatní zaměstnance pracovní čety.
Děkujeme za vzornou spolupráci a přejeme hodně spokojenosti v nadcházející 
nové životní etapě.

Jaroslav Hajda a Marie Bartošíková
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Sport

Co nového ve fotbale

Úspěchy Lukáše Drobiliče

Jak jistě víte, v prázdninových měsících se rozjela nová fotbalová 
sezóna. Novinek je více než dost.

Nejdříve k té sezóně minulé. Áčko se zachránilo v okresním pře-
boru, což byla priorita, neboť sestupovaly tři družstva A – Březí, Vra-
novice a  Boleradice. Zůstaly v  tabulce pod námi. Je ale vidět, že to 
nebylo nějak růžové, proto se musí přidat.

„B“ mužstvo skončilo v tabulce třetí třídy poslední, a protože ne-
sehrálo tři mistrovské zápasy (2 x se nezúčastnilo, 1 x se nehrálo pro 
špatné počasí), nebylo klasifi kováno. V  létě jsme podali nabídku do 
Sedlece, jestli bychom následující sezónu neodehráli pod společným 
názvem Sokol Sedlec/Sokol Hlohovec „B“. Kolegové ze Sedlece s na-
bídkou souhlasili a tak všichni sedlečtí hráči byli přeregistrováni pod 
Sokol Hlohovec, tudíž nás v  tabulkách naleznete: Okresní přebor – 
Sokol Hlohovec, IV.třída skupina „A“ – Sokol Sedlec/Hlohovec „B“. Za 
tréninkový proces zodpovídá Koryčánek Antonín mladší společně 
s Valachovičem Ivanem a Pekárkem Leošem (oba pracují na směny, 
takže některé tréninky nemohou absolvovat).

Příprava začala a řekl bych, že pokračuje optimálně, kluků chodí 
podstatně více na tréninky. Postupem času si na sebe více a více zvyk-
nou, přidají na fyzičce, sehranosti a  přijdou určitě i  dobré výsledky. 
V přípravě jsme si to nejdříve rozdali mezi sebou. Následoval turnaj 
LVA v Lednici. Kluci nejdříve nastoupili proti domácí Lednici. Prohráli 
2 : 3 a v boji o třetí místo je měl čekat FK Valtice, ti však pro malý počet 
hráčů nenastoupili. Finále turnaje mezi domácí Lednicí a Charvátskou 
Novou Vsí skončilo nerozhodně 2 :  2.  Na penalty vyhráli fotbalisti 
Moravanu Lednice. Dalším soupeřem přípravy byl FK Židlochovice 
s výsledkem 0 : 4 a naposled Sokol Kostice 1 : 2.
Začala sezóna s těmito výsledky:
Sokol Hlohovec  – Sokol Kobylí 1 : 2  Škaloud Dan
Sokol Starovičky/V.Pavlovice – Sokol Hlohovec 2 : 1 Výtisk Radim
Hodovní
Sokol Hlohovec  – Palavan Mikulov 0 : 6
Slavoj Podivín  – Sokol Hlohovec 1 : 2 Trpišovský

Jakub, Mysliveček Maxmilian

„B“ mužstvo v přípravě sehrálo tyto zápasy:
„B“ mužstvo  – Sokol Klentnice 1 : 5
Sokol Kostice „B“   – „B“ Hlohovec 3: 2
Mistrovské zápasy:
„B“   –  Sokol Kostice 0 : 1
Sokol Zaječí/Rakvice „B“  – „B“ 2 : 3 Papež Radim 2x,

Trpišovský Jakub
„B“   – Sokol Klentnice  0 : 1

Zbývající los „A“ mužstvo – zápasy na hřišti Hlohovec:
Ne 10. 9. 16:30 A   – Sokol Moravský Žižkov
Ne 17. 9. 16:00 FC Hustopeče  – A
So 23. 9. 16:00 A   – Sokol Křepice
So 30. 9. 15:30 Sokol Přibice  – A
So 7. 10. 15:30 A   – Sokol Ivaň
Ne 15. 10. 15:00 Sokol Bořetice – A
So 21. 10. 15:00 A   – Sokol Nosislav
Ne 29. 10. 14:00 Sokol Přítluky/Lednice „B“ – A
Ne 5. 11. 14:00 A   – Sokol Charvátská Nová Ves

Zbývající los „B“ – zápasy hřiště Sedlec
So 9. 9. 14:30 Sokol Bulhary/Lednice C – B
Ne 24. 9. 13:45 Sokol Kobylí B/Vrbice – B
Ne 1. 10. 15:30 B   – Slavoj Velké Pavlovice C
Ne 8. 10. 15:30 Sokol Březí/Novosedly B  – B
So 14. 10. 15:00 B   – Sokol Perná
Ne 22. 10. 12:30 FK Valtice B  – B
So 28. 10. 14:00 Sokol Pavlov  – B

Základna nám začala trénovat první úterý po prázdninách a bude 
se jako každoročně zúčastňovat turnajů po celém okrese Břeclav. 
Zde přišlo k  výměně trenérů. Nyní povede tyto nejmenší Roman 
Jungmann a nově Martin Křen. Tímto bychom chtěli poděkovat Pe-
tru Entlovi, který se o tyto nejmladší staral s Romane Jungmannem 
doposud.

Antonín Koryčánek

Tj sokol hlohovec/sedlec-turnaj lva 2023
Horní řada z leva: šelc martin-hlavatý petr-knézlík josef-bartoš marek-borovský 

marián-candigliota fl avio-hříba jaroslav-fabičovic jan- Trpišovský jakub-koch adam-
-vařák fi lip-sedláček petr-krajča jakub

Dolní řada z leva: barát zdeněk-trenér koryčánek antonín-garčic zdeněk-wollmann 
martin-hykl adam-výtisk radim-sapáček milan

Ziskem ocenění Sportovní talent okresu 
Břeclav se Lukáš nominoval v březnu také do 
ankety Sportovce Jihomoravského kraje.

Vyhodnocení se konalo ve čtvrtek 
23.3.2023 v  brněnském SONO centru. Byla 
to velmi pěkná akce s  doprovodným pro-
gramem a už jen postup mezi 10 nejlepších 
v  kraji je velkým oceněním nejen pro spor-
tovce. 

Vzhledem k výsledkům v obou sportech 
za rok 2022 v  kategorii Sportovní talent do 
20ti let získal Lukáš krásné 3. místo a stál tak 
hned vedle oceněné Mistryně světa v cyklis-
tice Barbory Němcové z Břeclavi, která obdr-
žela 2. místo.

Dvě zlomeniny prstu na ruce do dvou 
měsíců a  následně angína zastavila Lukáše 
téměř na tři měsíce v jakékoliv sportovní pří-
pravě. 

Bylo to pro něj psychicky celkem nároč-
né období, protože plaveckou přípravu nelze 
dohnat jinak než ve vodě a očekávané MČR 
v červnu se mělo konat  na dlouhém 50time-
trovém bazénu v Plzni. V plánu bylo absolvo-
vat několik závodů právě na dlouhém bazé-
nu, aby si po roce od Olympiády vyzkoušel 
tuto délku bazénu,  která je velmi specifi cká.

Bohužel to kvůli zdravotním problémům 
nebylo možné a proto zbylo jen 6 týdnů na 
intenzivní plaveckou přípravu.
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Mezitím však probíhalo hromadu škol-
ních i  klubových atletických závodů, kdy 
jsou ročníky 2009 prvním rokem zařazeni 
v  kategorii staršího žactva a  přesto mají 
obrovské úspěchy.

Lukáš vede republikovou tabulku ve 
skoku vysokém staršího žactva výkonem 
193 cm.  
Výsledky: 
1. místo v ČR - POHÁR ROZHLASU školního 
družstva
1. místo v JmK - OLYMPIJSKÝ ODZNAK VŠE-
STRANNOSTI školní družstvo i jednotlivec
1. místo Břeclavská laťka výkonem 183 cm
1. místo v JmK - Družstvo st. žáci Lokomoti-
va Fosfa Břeclav
1. místo v JmK -  skok vysoký výkonem 193 
cm a 2. místo skok daleký výkonem 627 cm  
1. místo v  ČR  - Atletický čtyřboj školní 
družstvo a 2. místo v jednotlivcích 
1. místo Mistrovství Moravy a Slezska - skok 
vysoký výkonem 185 cm
1. místo Olympiáda břeclavských škol - 
skok vysoký výkonem 182 cm

Ve dnech 3.-4.6.2023 proběhly krajské 
plavecké závody, kde se již ukázalo zlepše-
ní po nemoci a Lukáš si odvezl 2x 1.místo, 
3x 2.místo, 2x 3.místo.

Následně ve dnech 17.-18.6.2023 se 
konalo Mistrovství ČR v  Plzni na dlouhém 
bazénu. 

Zdravotní důvody, náročná atletická se-
zóna, ale i  tréninkové či závodní manko na 

50metrovém bazénu by mohlo stát za pří-
padnými špatnými výsledky. 

I  s  tímto se Lukáš dokázal perfektně vy-
rovnat a  získal 2 tituly MISTRA ČR v  plavání 
v  disciplínách 50 a  100 kraul. V  ostatních 4 
disciplínách se umístil na 5.-11. místě.

Nutno podotknout, že silnou stránkou 
Lukáše jsou právě obrátky, kdy zúročí svůj 
výborný odraz, což u  dlouhého bazénu bo-
hužel chybělo. 

Z Plzně odjížděl velmi spokojený a může 
přípravu zaměřit na zimní MČR, které se bude 
konat opět na krátkém bazénu v Prostějově 
v prosinci.

Malá gymnastka Tinka Radkovičová

Tina se poprvé setkala s moderní gymnastikou na podzim roku 
2021, když začala navštěvovat kroužek moderní gymnastiky v klubu 
SK MG Břeclav. Po prvním půl roce kroužku byla vybrána, tehdy ješ-
tě s Amálkou Sedláčkovou a Mariankou Orlickou do sportovní složky 
klubu. To už holky měly tréninky častěji a nácvik byl na jiné úrovni. 
Dneska u gymnastiky zůstala jen Tinka. Trénink má třikrát týdně a zá-
vodní sezóna trvá zhruba 2 měsíce. Po závodech jezdíme téměř po 
celé republice. Je to dost náročné, ale když 
pak vidíme, co ty holky umí a  dokáží, je to 
nepopsatelný zážitek. A když při té velké kon-
kurenci skončí „na bedně“, je to ta pomyslná 
třešnička na dortu. 

Podzimní sezóna je o  společných 
skladbách, kdy sestavu cvičí 5 děvčat a v jarní 
sezóně cvičí sestavu každá gymnastka sama. 
Letos se k Tince připojila i Sofi nka Jungmano-
vá, která je moc šikovná a vypadá to na silnou 
sestavu 

V  září očekáváme významné atletické 
závody: Mistrovství Moravy a  Slezska druž-
stev st. žactva, Republikové fi nále Odznaku 
všestrannosti - 10ti boj a především bychom 
chtěli všechny pozvat na Mistrovství ČR st. 
žactva ve dnech 16.-17.9.2023, které se bude 
konat v Břeclavi. Tohoto MČR se zúčastní ně-
kolik výborných atletů našeho okresu, tak je 
přijďte povzbudit. 

Budeme opět doufat, že zdraví dovolí 
a bude Lukáš podávat i nadále kvalitní výko-
ny v druhé polovině roku.

Bohdana Drobiličová

O prázdninách jezdí děvčata na týdenní soustředění, kde jim vždy 
začíná nová sezóna a dřina, která ovšem stojí za to. Holky z Břeclavi se 
ani ve velké konkurenci z celé republiky neztratí.

Prozatím Tinka vybojovala několik stříbrných a  bronzových me-
dailí. Do sbírky jí chybí zatím stále ta nejcennější, tak třeba letos se 
zadaří.

Veronika Radkovičová
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Alžbeta Šutorová

Krůčky, kroky, cesta ke sportovním úspěchům našeho syna

Betynka začala s  atletikou s  nástupem do první třídy základní 
školy. Trénuje v atletické přípravce ve Valticích pod vedením trenéra 
Romana Paulíka. Její disciplíny jsou běh na 60m, skok do dálky a hod 
kriketovým míčkem. Ze začátku moc nevyhrávala, ne ,že by nebyla 
dostatečně rychlá, ale dle jejích slov „čekala na kamarádky, protože 
nechtěla běžet sama“. Když potom poprvé vyhrála ve svojí katego-
rii podzimní Racio běh kolem Dyje, 
motivovalo ji to už na nikoho neče-
kat. 

S  klubem Atletika4All Valtice se 
Betka účastní Zlaté ligy atletických 
přípravek JMK. Tyto závody mají 
v  průběhu školního roku 3 kola, ve 
kterých se pravidelně umísťuje na 
stupních vítězů. V  uplynulém škol-
ním roce si z  každého kola přivezla 
vždy několik medailí, celkem jich 
bylo 8 (1.kolo: 60m - zlatá, skok do 
dálky - zlatá, hod - stříbrná, 2. kolo: 
60m - zlatá, skok do dálky - stříbrná, 
hod – stříbrná, 3.kolo: 60m – stříbr-
ná, skok do dálky – zlatá). Největším 
úspěchem v loňském i letošním roce 
je ale Betčina účast na podzimním 
Grandfi nále Zlaté ligy v Brně, kam se 
nominují nejúspěšnější atleti dané 
sezony z  celého Jihomoravského 
kraje.

Další medailové úspěchy si však 
Betka vozí i  z  různých běžeckých 
závodů v  okolí, např. Čokoládová 
tretra, již zmiňovaný Racio běh nebo 
například závod Strong Race, kde 
se jedná o  běh spojený s  překoná-
váním různých překážek (např. běh 

přes pneumatiky, balanční překážky, síťová zeď atd.) – tento závod ve 
své kategorii vyhrála.

V  následujícím školním roce byla také přijata ke studiu na ZUŠ 
Valtice v oboru hry na klavír, takže k rozvíjení sportovní činnosti teď 
přibude i rozvíjení talentu hudebního, jelikož člověk by neměl být za-
měřený pouze jednostranně. Takže sportu a umění ZDAR! 

Alena Šutorová

Již od útlého věku se náš syn, Ra-
dek Zajíc ( žák nastupující do třetí tří-
dy), vyznačoval zvýšenou pohybovou 
aktivitou. Laicky řečeno, po většinu dne 
se nezastavil. V tomto mi dají za pravdu 
určitě i p.učitelky místní školky, kdy při 
pobytu na školní zahradě byl propoce-
ný nejenom náš hoch, ale někdy také 
leckterá p.učitelka. Jak se říká, bylo to 
takové "zrychlené" živé stříbro.

A proto bylo nasnadě jediné řešení. 
Nechat někde tu nadbytečnou fyzickou 
aktivitu vybít. Takže jsme jej přihlásili do 
atletické minipřípravky ve Valticích,kam 
po prázdninách nastupuje již čtvrtým 
rokem. Trénuje pod vedením svědomi-
tého učitele tělocviku, pana Romana 
Paulíka.

Mezi jeho top disciplínu rozhodně 
patří hod kriketovým míčkem. Zde po-
dotknu, že v  tomto směru trénuje od-
mala, každý kamínek, který se mu kdy 
připletl do cesty, odhodil v  dál. Nejra-
ději měl vodní plochy, tzn.rybníky v ši-
rokém okolí. Veškeré plovoucí ptactvo 
muselo být vždy na pozoru.

Ani v dalších disciplínách, jako je 
skok do dálky, běh na 60 m a na delší 
tratě se však neztratí a  získává oce-
nění v podobě diplomů a medailí.
Zde uvedu výčet několika umístě-
ní na stupíncích vítězů, tzv.bedně, 
v tomto roce.
Běh na 500 m....2x stříbro, 1x zlato.
Běh na 600 m....1x zlato.
Skok do dálky....2x stříbro.
Hod kriketem.....4x zlato ( osobní re-
kord 44,48 m)
Běh na 300 m...1x zlato, 1 x stříbro, 1x 
bronz.
Běh na 60 m..... 1x bronz.

Závěrem bych chtěla ještě říct, 
že nás synovy úspěchy a jeho radost 
ze sportu a  pohybu jako takového 
velice těší. A  pokud  i  nadále bude 
přetrvávat jeho zájem o  tento druh 
mimoškolní aktivity, vždy budem Ti, 
kteří ho budem podporovat a fandit 
mu !!!

Za nás, jako rodiče, je to jedna 
z nejlepších investic.

Kamila Zajícová
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Vznik a vývoj katastru až do současného stavu - část první vývoj 
katastru na dnešním území České republiky do roku 1817

Pokračování z minulého čísla

2.1.1 Vývoj katastru do roku 1817 – 

nejstarší soupisy nemovitých věcí

První pokus o  vytvoření soupisů nemo-
vitostí na našem území pochází z roku 1022 
za vlády knížete Oldřicha. Další, už rozsáhlejší 
soupisy byly činěny za českých králů Václava 
I. a Přemysla Otakara II. 

V  Hájkově kronice české (původní vydá-
ní 1541) uvádí autor Václav Hájek z Libočan 
podrobnou zprávu o úpravě měr a vah, kte-
rou provedl Přemysl Otakar II. roku 1268. 
V této zprávě je také věta, že tento panovník 
ustanovil, „aby byli zvláštní ouředníci, kteří 
by měřili a  aby měli přísahu na to obzvlášt-
ní vydanou.“ Zde nám tedy poprvé vystupují 
zeměměřiči jako instituce utvořená z jedinců, 
kteří byli specializovaní ve svém oboru a za-
vázaní přísahou ke správnosti úkonů a pocti-
vosti. Přesto, že Hájkova kronika nemá valnou 
dokumentární hodnotu a má v obsahu řadu 
výmyslů, nelze jí upřít zachování i  mnoha 
hodnotných materiálů. Ustanovení zemských 
měřičů nejspíš souvisí se zřízením „DESK ZEM-
SKÝCH“, které byly založeny rovněž za vlády 
Přemysla Otakara II. V těchto zemských des-
kách se zapisovaly zejména trhové smlouvy 
(prodeje a koupě), převody, rozdíly (rozdělení 
statků), spolky (spojení statků), odhádání čili 
taxy (odhady) apod. Z první bezmála 300-leté 
existence desek zemských máme o úkonech 
přísežných zemských měřičů jenom málo 
přesných zpráv, protože při velkém požáru 
Malé Strany, Hradčan i Pražského hradu den 
2.června 1541 vzaly zemské desky za své tak 
dokonale, že je v jejich dřívějším rozsahu ne-
bylo možné obnovit. V  roce 1543 bylo naří-
zeno vést zemské desky ve dvojím vyhotove-
ní, přičemž originál měl být uložen opět na 
Pražském hradě a stejnopis na Karlštějně, ale 
kvůli fi nanční náročnosti se od tohoto zámě-
ru ustoupilo. 

Na základě vyměřování v  terénu pořizo-
vali zemští měřiči mapy, které měly sloužit 
při rozhodování o  hraničních sporech nebo 
k trvalému zachycení rozsahu pozemkového 
vlastnictví, tehdejší mapy nezobrazovaly plo-
chu. Mapy podle starší defi nice odpovídaly 
manýře kresby, např. „Mappa est pictura, qua 
situs terrae vet eins partes artifi ciose descri-
buntur“ (mapa je malba, která položení země 
nebo jejich částí umělecky představuje – 
Cluverius: Introduotio in universam geogra-
phiam. S takovým ztotožněním mapy s mal-
bou souviselo i to, že na Moravě byl zemský 
měřič nazýván zemským malířem. Hranice 
byly přitom určovány buď přirozeným způ-
sobem (vodní toky apod.) nebo hraničními 
body. Tvořily je buď stromy označené zname-
ním vysekaným do kůry (tzv. lihou nebo lizou 
– odtud náze lizované stromy) či zarostlým 
křížem, anebo výrazné kameny. Body měly 

slovní označení uváděné ve zvláštním pře-
hledu nebo v původní zprávě, která zpracoval 
zemský měřič. Zvláště bohatou řadu ukázek 
takových hraničních znamení nám poskytují 
desky zemské např. v zápisech o různých hra-
ničních sporech ze 16.stol. a  také např. hra-
niční mapa z  r. 1599. Na této jsou přímo do 
kresby vepsány k jednotlivým objektům v ní 
vyznačených např. čihadlo pusté za kůrkou, 
vrch skalnatý slove na Liščím vrchu, za Liščím 
rohem a tu jest dříví posekáno (v kresbě je to 
místo znázorněno třemi řadami pařezů) atd. 
Z  lizovaných stromů s  kříži do jejich kmenů 
zarostlých je tam zapsáno 6 dubů a  po jed-
nom jíva, bříza, jedle a  buk. Na obrázku je 
výsek mapy pořízené zemským měřičem Ši-
monem Podolským. Hranice byla zaměřena 
ke sporu o  hranice gruntů v  jihovýchodním 
okolí Rokycan u  vsi Troskavce, která je na 
mapě při dolním okraji znázorněna skupinou 
čtyř chalup. Kresba má východní orientaci, 
legenda a názvosloví jsou české.

Hlavními znaky tehdejších map i  map, 
které zemští měřiči ve své funkci pořídili, bylo 
poměrně velké měřítko a  provedení kresby 
způsobem s  dnešními zásadami o  geomet-
rické podstatě měřických operátů naprosto 
neslučitelnými, tj. zčásti půdorysnými a zčás-
ti nárysovým. Tento způsob měl ve své době 
tu velkou výhodu, že působil s bezprostřed-
ně srozumitelnou názorností a  prostředky 
v podstatě malířskými dosahoval toho, co se 
tehdy ještě geometricky nedalo vyjádřit.

Zvyšující se požadavky na výši daní vedly 
k  postupné potřebě zpřesňování daňových 
podkladů tak, aby daně odpovídaly skutečně 
možným výnosům půdy. Vznikala tak potře-
ba spolehlivější znalosti nejen o výměře, ale 
i o kvalitě a výnosech půdy.

Sněm českých stavů požadoval řádné 
zaměření půdy na svých jednáních v  letech 
1526, 1571, 1573 a 1628. 

Před sněmem v r. 1571 a znovu v r. 1573 
šli stavové tak daleko, že Česká komora po-
dala návrh na zaměření Čech a vybírání daně 
z lánů. Dvorská komora však oba návrhy za-
mítla hlavně s  odůvodněním, že by měření 
trvalo příliš dlouho. Daně se platily pouze 
z poddanské „rustikální“ půdy, vrchnosti po-
dávaly nepoctivá přiznání, docházelo k zata-
jování půdy – někde až 2/3 z celkové výměry 
– proto potřeba nového řádného zaměření 
byla jasná.

Sněm z  r. 1627 nechtěl jen tak nakvap 
rázně opustit osedlostní soustavu a  usnesl 
se, že se musí zaměřit role všech poddaných, 
zavést soustava podle nové berní jednotky – 
lánu, tj. plochy, kde by se 60 strychů pražské 
míry vysít dalo. Objevuje se tu tedy po 50 
letech znovu záměr změřit pozemky v  zemi 
a změření nařizuje usnesení sněmu.

2.1.1.1 První rula berní 1654 – první 

berní katastr

Berní rula (berně je staročeský výraz pro 
daň) byla provedena z  nařízení krále Ferdi-
nanda IV., který rázně zasáhl sám a začal zno-
vu ukládat daně patenty bez sněmu.(obr. 1) 
Proto první berní rula z r. 1654 (také ROLE-CA-
TASTRUM ROLLARE) jako výsledek „jenerální 
vizitace“ (generální, všeobecné prohlídky)  
byla už neodkladným opatřením berní sprá-
vy, aby se konečně dověděla, kolik má každé 
panství poddaných, jaká je rozloha nesvo-
bodné zdanitelné půdy a  která je to půda.  
Za tím účelem byly ustanoveny čtyři visitační 
komise složené ze čtyř osob – jeden zástupce 
za každý stav, které měly navštívit všechna 
panství a  statky, prohlédnout vsi, poddan-
ská pole, pořídit soupis berni podléhajících 
poddaných, tzv. „skutečně osedlých“ a  sta-
novit počet osedlých pro každou ves. Osed-
lý byl berní jednotkou rovnající se jednomu 
sedlákovi nebo čtyřem chalupníkům či osmi 
zahradníkům. Na osedlé byla přepočtena 
i řemesla a živnosti. Tento počet je dodateč-
ně komisí připsán ke každé vsi a shrnut pro 
celé panství. (obr. 2 U  každého poddaného 
je uváděna celková rozloha jeho polí, výměra 
ozimů, jařin, počty dobytka. Nejsou uvedeni 
podruzi ani čeleď (to jest poddaní bez berní-
ho – zdanitelného majetku). Podle jejich po-
čtu byly určovány berní podíly toho kterého 
panství a kraje. V době do jara 1655 sepsaly 
komise podle svých instrukcí všechny české 
kraje, Prahu a  Kladsko, s  výjimkou Chebska. 
Výsledkem „generální visitace země“ je berní 
rula, obvykle datovaná do roku 1654. Vrch-
nosti ve svých přiznáních často šidily a  po-
platnou půdu připojovaly do té doby ke své 
jako svobodnou, tudíž z ní neodváděly daně 
panovníkovi.. Po r. 1654, tj. po založení prv-
ní berní ruly, to již nebylo prakticky možné, 
protože tento rok je rozhodujícím datem pro 
právní charakter půdy. Půda v berní rule byla 
nadále zapsaná jako nesvobodná a zdanitel-
ná.

Mezitím na Moravě daňové podklady po-
dle „zbrojních koní“ ( daň podle počtu pod-
daných a podle majetkové jednotky oceněné 
na 20 000 zlatých) měly podobný osud jako 
osedlostní podklady v  Čechách. Moravský 
sněm konečně rozhodl v  r. 1655 o  změně 
dosavadní berní ruly na berní „lán“. Nová jed-
notka se zavedla po přiznání rolí a  vinohra-
dů. Lán byl něco podobného jako v Čechách 
osedlost a měl různou výměru podle 3 bonit-
ních tříd, přibližně 70, 100, 142 korců. Komise 
měly i zde zhlédnout pozemky a panství na 
místě a určit bonitní třídu. Kromě toho měly 
jít dům od domu a porovnávat přiznání a zá-
pisy v urbářích. V každé vsi měly vyměřit pole. 
V tom se na Moravě šlo dále než v Čechách. 
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Výsledek je znám pod jménem „lánová vizita-
ce“ a má asi stejnou hodnotu jako v Čechách 
první berní rula. Je to první rustikální katastr 
moravský, měl však svoje nedostatky a  byl 
zralý k nové revizi jako v Čechách.

Význam 1. berní ruly nespočívá v technic-
ké, ale v právní stránce a vnesla do berního 
režimu právní charakter půdy: půda jednou 
zapsaná v berní rule byla nadále nesvobod-
ná, zdanitelná a nemohla být z evidence vy-
ňata (např. do půdního fondu dominikální 
půdy) jinak než koupí a patřičným daňovým 
odvodem ve prospěch státu.

Berní rula podle krajů, panství a  lokalit 
evidovala:
• poddanské usedlosti
• měšťanské domy
• jejich vybavení polnostmi
• zaměstnání držitelů nemovitostí
• údaje o svobodnících, o židech
• druhy a počty chovaného dobytka
• kvalitu půdy (dobrá, prostřední, špatná / 

orná, neobdělávaná)
• lesy, mlýny, řemeslo

2.1.1.2 Druhá rula berní 

Do výsledků první ruly berní podávala 
vrchnost velké množství námitek, zejména co 
se týkalo počtu osedlých, a  brzy se ukázalo, 
že doba dozrála k  revizitaci Druhá berní rula 
z r. 1684 z nařízení císaře Leopolda I.  přinesla 
zlepšení podle dvou reforem Kinského z r. 1683 
a 1684. V první reformě r. 1683 upravil základní 
berní jednotku „osedlost“ s přihlédnutím k vý-
nosnosti a  odstranil tak výstřelky v  přetížení 
i  v  neoprávněné mírnosti ocenění osedlostí. 
Rulu zlepšil ještě v r. 1684 druhou berní refor-
mou započítáváním pustých polí jen poloviční 
výměrou. Poněvadž berní rula byla podkladem 
pro všechny přímé daně, začala daňová tíha 
sama ukazovat, kde odhad je nespravedlivý 
a  neúnosný. Z  tohoto čtvrtého rozhodnutí 
o  přesném mapování i  z  předcházejících od-
hodlání a  neprovedených nařízení zmapovat 
zemi je již jasné, že k mapování muselo jednou 
dojít, než se tak stalo uplynulo 150 let.

Druhá berní rula tedy byla především 
o  zpřesnění první berní ruly a  ve svém dů-
sledku neměla velký vliv.

2.1.1.3 Tereziánský katastr – třetí 

a čtvrtá rula berní

Rustikální tereziánský katastr spolu s  te-
reziánským katastrem dominikálním tvořily 
úplný a velký katastr všech pozemků a statků 
jak rustikálních tak dominikálních. Hovoříme 
o  tereziánském katastru nebo o  tereziánské 
rektifi kaci katastru.

Sestavením katastru byla pověřena rekti-
fi kační kancelář při úřadu nejvyšších berníků, 
zvolená roku 1711, která svou práci zahájila 
roku 1713. Práce na sestavování katastru lze 
rozdělit do několika fází:

1. Berní přiznání - probíhala v  letech 
1713–1715. Zapisovali je úředníci jednot-
livých vrchnostenských kanceláří, městští 
úředníci, faráři dle jednotné šablony. Vznikly 
čtyři druhy berních přiznání – fasse (v dnešní 
terminologii – přiznání daně z  nemovitých 
věcí):

a) duchovenské fasse a
b) dominikální fasse - nebyly určeny pro 

výběr daně, ale pro dokonalejší vymezení 
hranic mezi dominikálem a rustikálem

c) rustikální fasse - nejvýznamnější, evi-
dovaly stav nemovitého majetku a  způsob 
obživy poddaných, dále stav hospodářských 
zvířat dle jednotlivých usedlostí na panství. 
Poddaní byli zapisováni podle jednotlivých 
vsí (u  každé usedlosti uveden držitel z  dob 
ruly). Rustikální fasse vyplňovali úředníci pří-
slušné vrchnosti.

d) městské fasse
2. Revize berního přiznání (očitá vizitace) 

- šlo o doplňky a opravy berních přiznání na 
základě stížností mezi lety 1715–1727/1729. 
Fasse byly revidovány čtyřčlennou vizitační 
komisí pro každý kraj, které měly kontrolovat 
skutečný stav porovnávaný s  kancelářskými 
a úředními písemnostmi (s urbáři, pozemko-
vými knihami, účty). Výsledky nálezů (vizitač-
ní fasse) se přidávaly k bernímu přiznání (stav 
dominia, duchovní správa, záležitosti pod-
daných, vybavení domů, jejich stav, fi nanční 
situace...). Po roce 1729 se vyjasňovaly rozpo-
ry, doplňky a stížnosti, což trvalo až do roku 
1747. Od tohoto roku byl sepisován závěreč-
ný elaborát, který však již nemusel odpovídat 
reálné situaci.

3. Defi nitivní určení berní povinnosti - 
sepsáno roku 1748 podle jednotlivých krajů. 
Panství řazena abecedně, pořadí usedlostí je 
obvykle zachováno podle berní ruly, usedlos-

ti uváděny jmény majitelů. Podrobně je zde 
zachycena každá poddanská usedlost (su-
máře pro každou obec). Pozemky samotné 
se dělily na hory a roviny, dále podle bonitní 
třídy. Z důvodu dlouhé prodlevy od sepsání 
následovalo po vydání katastru mnoho ná-
mitek a  připomínek (katastr již neodpovídal 
reálnému stavu).(obr. 3)

4. Dodatečné změny a  doplňky (revizi-
tace) - po roce 1748 byly ustanoveny dvou-
členné vizitační komise za účelem přepra-
cování katastru, které probíhalo mezi lety 
1751–1753.

Nový katastr, tzv. 2. tereziánský katas-
tr rustikální, vstoupil v  platnost roku 1757. 
Mnoho přebírá z  katastru 1748, nově byla 
stanovena bonita půdy. Katastr platil po řadu 
desetiletí, změny v  držbě poddanské půdy 
zachycovala rektifi kační kancelář do 90. let 
18. století (dodatkové svazky tereziánského 
katastru).

Roku 1757 vstoupilo v  platnost exeqau-
torium dominicale (čteno exekvatorium 
dominikale panské vyrovnání). Důvodem 
k jeho vzniku byla potřeba evidence vrchnos-
tenských užitků z  podnikání, platů podda-
ných a  roboty, zahrnuty byly i  příjmy církve 
a  městského hospodaření. Základem bylo 
přiznání dominikálního majetku z  r. 1748 
(pozemky, roční produkce vrchnostenských 
pivovarů, urbariální příjmy, naturální příjmy, 
nájmy, roboty poddaných). Kromě majetku 
vrchností obsahuje i seznamy dominikálních 
mlýnů nebo soupisy svobodných nezdaně-
ných vrchnostenských domů. Exeqautorium 
dominicale byl „panský katastr“, jedná se 
o formální úpravu, protože  šlechtě se  název 
katastr jevil sprostý (jednoduchý) a proto se 
dominikální katastr i  formálně odlišoval od 
katastru rustikálního.  

Dominikální majetek se zapisoval do zem-
ských desek, rustikální evidovala vrchnost. 

Tereziánský katastr nakonec obsahoval 
část rustikální i  dominikální, přičemž z  rus-
tikálního katastru byla odváděna daň 33 %, 
z dominikálního pak 25 %.

Původní tisk berní ruly

Spoupis Tereziánský katastr

Berní rula - přepis soupisu nemovitých věcí

Moravský tereziánský katastr

Na základě směrnice pro přiznání rus-
tikálního majetku byla roku 1748 ustavena 
hlavní rektifi kační komise. Od r. 1750 byly 
sestavovány přiznávací fasse vrchností (za 
poddané), následovaly revize zápisů. Ko-
nečný elaborát, rektifi kační berní lány, vešly 
v platnost roku 1760. V platnosti byly do roku 
1820, poté daně vybírány až do r. 1851 podle 
matriky výnosu pozemkového.
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Základní evidenční jednotkou byl berní lán 
(v Čechách jako osedlý).

Při vizitačních a  revizitačních pracích do-
cházelo ojediněle k tvorbě map, zejména v te-
reziánském katastru. Tato měření byla provede-
na metodou stolové tachymetrie. Zachované 
mapy nejsou jednotné a  lze proto pozorovat 
určitý styl u každého zeměměřiče nebo i skupi-
ny zeměměřičů. V další tvorbě katastru nebyly 
tyto náčrty použity.

 I  tereziánský katastr byl pouze soupisem 
nemovitých daní podléhajících dani bez mapo-
vého podkladu.

2.1.1.4 Josefský (josefínský) katastr

Dne 20. 4. 1785 byl vydán patent o reformě 
daně pozemkové a  vyměření půdy: všechny 
úrodné pozemky dominikální i  rustikální se 
měly uvnitř obce zaměřit, zobrazit a určit jejich 
výměry a hrubý výnos podle úrodnosti. Patent 
zavedl dvě novinky - nahrazení dosavadní sou-
stavy osedlostní novým daňovým prvkem - po-
zemkem a zaměření (obr. 4) každého pozemku 
(možnost zjištění jeho správné výměry a  ná-
sledně i výtěžku). Císařský patent z  roku 1785 
stanovil, že všechny úrodné pozemky rustikální 
i  dominikální se změří, zobrazí a  určí se jejich 
výměry a  hrubý výnos dle úrodnosti. Držitelé 
měli přiznat počet svých pozemků a  výtěžek 
z nich, jejich přiznání se měla kontrolovat. Ne-
přiznaný pozemek propadal a  měl jej dostat 
ten, kdo učinil oznámení u  komise, nebo se 
prodal tomu, kdo nabídl nejvíc. Výsledný ela-
borát, josefský katastr, byl prvním katastrem za-
loženým na přímém měření skutečného stavu 
v terénu. Josefský katastr nenalezl porozumění 
u šlechty - vymohla si jeho zrušení po jeho roční 
platnosti (1789–1790) a opětné zavedení tere-
ziánského katastru.

Základní evidenční jednotkou se stala kata-
strální obec (území jedné osady jednalo se o 40 
– 50 domů), území odpovídá dnešnímu katas-
trálnímu území.

Základní berní jednotkou byl pozemek/
parcela, a to bez ohledu na to, zda šlo o rusti-
kální nebo dominikální půdu. Pozemky se čís-
lovaly tzv. topografi ckými čísly. U každé parcely 
se dále uváděl majitel, číslo popisné obytných 
budov (od r. 1770), popis umístění pozemku, 
výměra parcely (určená zeměměřičem či pro-
vazci a latěmi), kultura a výnos. (obr. 5)

Domy se jen sepsaly, dostaly domovní čísla, 
ale nezaměřovaly se. Měření se konala za spo-
lupůsobení 3 důvěrníků, znalých místních po-
měrů. Měření se týkalo jen pozemků plodných 
(bez neplodných ploch, cest, silnic, řek, potoků 
a pod.) Nezaměřovaly se ani pozemky, které byl 
již dříve geometricky správně zaměřeny.

Základem pro sestavení katastru byly hlav-
ní knihy obecních přiznání (založeny r. 1785). 
Mezi lety 1785–1788 probíhalo doplňování 
a  opravování hlavních knih dochované v  tzv. 
alegátech. Od roku 1787 byly pro každou obec 
vedeny rovněž sumáře plodin, které evidova-
ly ceny zemědělských a  lesnických produktů, 
rozlohu a  výnosy všech druhů pozemků. Na 
základě sumářů plodin v kombinaci s hlavními 
přiznáními byla stanovena daň. (obr. 6)

Součástí josefského katastru byla reforma 
poddanských poměrů, tzv. urbariální reforma. 

Došlo k  úpravě poddanských povinností vůči 
státu (berně, kontribuce) i vůči vrchnosti (robo-
ta, úrok, naturálie). Sazba pro stanovení daňové 
povinnosti byla nepřímo závislá na výši nákla-
dů potřebných k obdělávání příslušné kultury. 
Z vinic a polí se tak platilo méně než ze stejné 
výměry luk, lesů a pastvin.

Císařský patent z  10. 2. 1789 stanovil, že 
poddanému musí zůstat 70 % hrubého výno-
su na vlastní výživu, na výrobní náklady a  na 
obecní, školské a církevní poplatky. Více než 30 
% nesměly činit berně a poddanské povinnosti, 
z toho poddanské dávky nesměly převýšit 17 % 
hrubého výnosu půdy. Všechny povinnosti byly 
převedeny na peníze a poddaní (ti, kteří platili 
více než 2 zl. roční kontribuce) mohli dokonce 
nahradit naturální robotu peněžitým platem. 
Výsledkem těchto reforem byly tzv. urbariální 
kontrakty mezi poddanými a vrchností.

Josefský katastr byl tedy vyhotoven způso-
bem a podle zásad jako všechny pozdější kata-
stry. Jednotnost v technických pracích zaručo-
vala podrobná instrukce, bylo pamatováno na 
veřejnost, nestrannost a  kontrolu. Práce byly 
dobře organizovány a  skončeny během 4 let 
a katastr vstoupil v platnost 1. listopadu 1789. 
Spolu s  upřesněnými podklady pro výpočet 
daní stanovil císařským patentem Josef II. jed-
notnou daň pro rustikální i  dominikální půdu 
ve výši 33%. 

Pro mapování měly z  operátů josefského 
katastru největší význam polní náčrty (brouillo-
ny), knihy fasí (přiznání), pozemkové topogra-
fi cké archy (fasní archy), úhrnné sestavy plošné 
výměry kultur a kontrolovaného ročního výtěž-
ku. Polní náčrty, které vyhotovovali většinou 
vojenští inženýři od různých pluků, jsou ulože-
ny ve válečném archivu ve Vídni.

Na krátkost doby, v níž byl josefský katastr 
vyhotoven, je dílem mnohem dokonalejším, 
než dřívější katastry, které se napojovaly na po-
chybný základ věčnými vizitacemi po celá sta-
letí. Rychlost vyhotovení se však nutně musela 
odrazit v  jakosti díla. Chybou bylo, že nebyly 
všude vyhotoveny řádné náčrty. Také nestejno-
měrnost v odhadu výnosu vydala dílo v nebez-
pečí velké řadě námitek a vyřazení z účinnosti.

Josefský katastr zjistil v Čechách o 60 % ber-
ní půdy více, než bylo vykazováno v předcho-
zím katastru.

Josefský katastr - návod k měření pozemků

Josefský katastr - mapa

Josefský katastr - soupis

2.1.1.5 Tereziánsko-josefský katastr

Způsob placení daně a  urbariální úpravy 
ukotvené v josefském katastru vzbudily odpor 
šlechty. Josefský katastr ukázal všechny ne-
správnosti ve výměrách tereziánského katastru. 
Dne 1. 4. 1791 zrušil Leopold II. Josefský katastr 

a opět zavedl katastr tereziánský, ten však byl 
v této době nevyhovující (rozdíly v odhadech).

Roku 1792 tak byl zaveden katastr, který 
výměry a výnosy přebíral z josefského katastru, 
nicméně dominikál oceňoval podle zásad exe-
quatoria (nižší zdanění), tj. 25%.

Tereziánsko-josefský katastr platil jako pod-
klad pro daňové předpisy v Čechách do r. 1860, 
na Moravě do r. 1820.

Po smrti Josefa II. zahájili stavové boj pro-
ti josefskému katastru a  proti urbární úpravě. 
Nástupce Josefův, Leopold II., zrušil 1.4. 1791 
josefský katastr a urbární úpravu a zavedl opět 
katastr tereziánský. Avšak výsledky josefského 
měření, které ukázaly neuvěřitelné rozdíly proti 
výsledkům dřívějších odhadů, měly za násle-
dek, že pro tereziánské ocenění se od r. 1792 
vzala za základ výměra půdy z josefského mě-
ření a byli zdaněni všichni, poddaní i vrchnos-
ti, výše daně se lišila a to tak, že daň rustikální 
činila 33%, dominikální pak pouze 25%.  Takto 
upravený katastr se nazýval tereziánsko-josef-
ský.

V r. 1792 byl dvorní komoře podán nápad 
využít josefského katastrálního mapování pro 
sestavení mapy státu – úmysl předem odsou-
zený k  nezdaru. Způsob provádění josefské-
ho mapování nestačil ani na sestavení mapy 
obce, natož na většího územního celku. Hlavní 
chybou tu bylo, že se šlo proti geodetické zá-
sadě o postupu z velkého do malého a začalo 
se s měřením pozemků bez pevné geodetické 
kostry. Polní náčrty, pokud vůbec byly vyhoto-
veny, nebyly jednotné a měly různou přesnost. 
Důsledek toho byl, že takto kvapně provedené-
ho měření, odlišné od úmyslu císaře Josefa II., 
se nedalo dále využít.

Nicméně se ukázalo, že pouhá vizitace, 
tedy přehlídka nemovitých věcí, nezakládá 
dostatečně podklady pro výběr daní a  vše se 
schylovalo k tomu, aby bylo pro účely daňové 
zmapováno celé území. 

Pokračování příště
Josef Haar



Knížata z Lichtenštejna. Páni země opavské a krnovské

Centrum pro rodinu – místo, kde každý „Má na víc“ 

recenze výstavy
Mezi aristokratickými 

rody zemí Koruny české nej-
více rozporů vzbuzují Lich-
tenštejnové. Diskuse o koná-
ní královského místodržitele 
Karla I. z Lichtenštejna v raně 
pobělohorské době i  konfi s-
kaci lichtenštejnského ma-
jetku dle tzv. Benešových 
dekretů v  roce 1945 a  lich-
tenštejnskou stranou vyvola-
ných soudních sporech (pro 
Lichtenštejny neúspěšných) 
mnohdy provázejí „vášně“, 
avšak v „půtkách“ zaniká ne-
stranné posouzení dějinné 
úlohy Lichtenštejnů, neboť je 
dokazatelné, že jejich panství 
Lednice a Valtice (ve vlastnic-
tví od středověku) byla do 
roku 1920 územím Dolních 
Rakous. Dále je zřejmé, že 
první nositel knížecího titulu v zemích Koruny české Karel I. z Lichten-
štejna konvertoval ke katolictví v době předbělohorské a část svého 
majetku nabyl sňatkem s  Annou Marií Šemberovou z  Boskovic. Rok 
2023 je výročím získání Opavského (1613) a Krnovského (1623) knížec-
tví Karlem I. z Lichtenštejna a ve Slezském zemském muzeu v Opavě se 
koná výstava Knížata z Lichtenštejna. Páni země Opavské a Krnovské.     

Obsáhlá expozice vyplňuje prostory v  přízemí muzejní budovy. 
Uspořádána je chronologicky a  zároveň tematicky – to umožnuje  
společenskou roli i mecenát Lichtenštejnů posoudit v plném rozsahu. 
Instalace obsahuje obrazy, sochy, listiny, kresby, grafi ky, heraldické 
památky, knihy, zbraně, textilie, mince či předměty denní potřeby. Pří-
běh lichtenštejnského vlastnictví Opavska a Krnovska (nepřímo i dal-
ších regionů Moravy a Čech) je „vyprávěn“ počínaje Karlem I. z Lich-
tenštejna, jeho potomky a  předměty s  nimi souvisejícími – právní 
rámec zastupují např. listiny o udělení Opavského a Krnovského kní-
žectví v léno či písemnosti spojené s výkonem moci Janem Adamem 
Ondřejem z Lichtenštejna ve vztahu ke stavům obou knížectví a jejich 
úředním strukturám reprezentovaných ukázkami heraldické výzdoby 
erbovní galerie bývalé stavovské sněmovny v opavském minoritském 

klášteře. Obrazové portréty a fotografi e přinášejí vizuální podobu ro-
dových příslušníků – od Karla I. z Lichtenštejna až po Jana II. z Lich-
tenštejna, mecenáše a donátora Slezského zemského muzea v Opavě 
i  jiných kulturních institucí. Válečné časy, kdy žil Karel I. z  Lichten-
štejna, jsou připomenuty unikátně dochovanými bojovými prapory, 
např. Adama Václava Těšínského. Obsáhle je pojednáno o církevním 
mecenátu Lichtenštejnů (poutní kostel Panny Marie Sedmibolestné 
a Povýšení svatého Kříže na Cvilíně - jeho historii, výzdobě i násled-
né tradici poutí je věnován samostatný prostor výstavy) a  doméně 
lichtenštejnského podnikání - lesnictví (vznik lovecko-lesnického 
muzea na zámku v Úsově) i s ním související myslivosti. V expozici je 
také vystaven soubor cenných lichtenštejnských ražeb, ale více měla 
být vysvětlena účast Karla I. z Lichtenštejna na řízeném ekonomickém 
úpadku země, kdy byl, jako člen pobělohorského mincovního kon-
sorcia, odpovědný za znehodnocování peněz, na kterém se obohatil. 
V dějinných souvislostech je ovšem objektivně posouzena pozitivní 
úloha následujících generací příslušníků rodu v péči o majetek i roz-
voj Opavska a Krnovska (nepřímo i dalších regionů Moravy a Čech), 
např. fi lantropická činnost hraběnky Marie Eleonory Harrachové roz. 
z Lichtenštejna, majitelky panství a zámku v Kuníně, kde se v zámecké 
škole vzdělával i budoucí historik František Palacký. 

Výstava je doplněna (mimo expozici) informacemi o  dějinách 
Slezského zemského muzea v Opavě, neboť bylo postaveno na mís-
tě v 19. století zbořeného opavského zámku Lichtenštejnů a na po-
zemku věnovaném jeho významným donátorem knížetem Janem 
II. z  Lichtenštejna. Od smrti knížete Jana II. z  Lichtenštejna v  roce 
1929 se odehrálo mnoho událostí, které ovlivnily přítomnost a vazby 
Lichtenštejnů k zemi, kde dříve vlastnili majetek. Současný panující 
kníže Hans Adam II. z Lichtenštejna se jako zapůjčitel čtyřiceti expo-
nátů i fi nančním příspěvkem podílel na uspořádání výstavy Knížata 
z Lichtenštejna. Páni země opavské a krnovské a tím navázal na svého 
předchůdce Jana II. Výstava je koncipována na odborné úrovni, která 
odpovídá jejímu mimořádnému významu a potvrzuje skutečnost, že 
Lichtenštejnové byli ve stavovské i  občanské společnosti obyvateli 
zemí Koruny české a  posléze Československa pouze v  sepětí zem-
ském, nikoliv národnostním. 

Výstava Knížata z  Lichtenštejna. Páni země Opavské a  Krnovské 
– autor: Ondřej Haničák, koordinace: Denisa Hradilová, odborná spo-
lupráce: Irena Korbelářová, Johann Kräftner, Karel Müller, Arthur Stög-
mann, Michael Schweller – Slezské zemské muzeum v Opavě ve dnech 
24. 5. 2023 – 28. 1. 2024

Autor textu: Stanislav Vaněk 

Unikátní zařízení, které pomáhá dětem s vývojovou dysfázií, opoždě-
ným vývojem řeči, poruchami autistického spektra a dalšími neurovývojo-
vými obtížemi, otevřela v únoru loňského roku nezisková organizace Máte 
na víc. 

V centru Břeclavi tak vzniklo místo, kde se rodinám dětí s neurovývojo-
vým oslabením dostane podpory, kde mohou sdílet zkušenosti, setkat se 
s odborníky a získat potřebné informace k tomu, aby mohli se svým dítě-
tem efektivně pracovat. 

Nejdůležitější je respektující a individuální přístup ke každému dítěti. 
Cílem je pomoct dětem dozrát, začlenit se mezi své vrstevníky a plynule 
přejít z předškolního vzdělávání do běžné základní školy.

V Centru probíhá také řada odborných přednášek v rámci aktivity Ro-
diče rodičům, která vznikla za podpory Místní akční skupiny Lednicko-val-
tický areál a projektů Místního akčního plánování, fi nancovaných z OP VVV. 

www.matenavic.com 
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Odpady - je nejvyšší čas na nich zapracovat
Říká se, že opakování je matka moudrosti a u odpadů to pla-

tí dvojnásob. Jelikož dobře známe komunitní život v jednotlivých 
obcích a  městech, chápeme, jak nelehké je nastavit odpadový 
systém a  naučit se co nejefektivněji zacházet s  odpadem. Nová 
legislativa nařizuje každoročně snižovat výši ukládaného odpadu. 
Pro dosažení stanoveného cíle se musíme zamyslet nad tím, kde 
máme rezervy a  co se dá zlepšit. Právě s  ohledem na legislativu 

odpadů je nejvyšší čas tuto otázku posunout o  kousek dál. Ne-
chceme Vás strašit, ale je to opravdu zapotřebí a rezervy stále jsou. 
Některé obce množství komunálního odpadu na občana na letošní 
rok bez problémů splní. Jelikož se s dalšími lety bude nadále sni-
žovat množství odpadů na uplatnění „slevy“ a současně zvyšovat 
poplatek, je nutné problematiku odpadu řešit opakovaně a syste-
maticky.

Množství odpadů, na které se vztahuje výjimka podle § 157 -kolonka využitelný odpad
Rok     2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029   
Množství odpadu na obyvatele v Kg  190 180 170 160 150 140 130 120

Poplatkové období v roce

Dílčí náklad poplatku za ukládání v Kč/t 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 a dále

využitelného odpadu*) 800 900 1000 1250 1500 1600 1700 1800 1850 1850

zbytkového odpadu 500 500 500 500 500 600 600 700 700 700

nebezpečného odpadu 2000 2000 2000 2000 2000 2000 2000 2000 2000 2000

vybraného technologického odpadu 45 45 45 45 45 45 45 45 45 45

*) odpady vymezené v § 40 odst. 1

Jak docílit co nejmenších čísel v ukládaném odpadu a kde hle-
dat rezervy? 

Musíme si uvědomit, co vlastně třídíme, a že se třídí ten odpad, 
který je recyklovatelný a má tak potenciál zpětného využití.

V této otázce se zaměřme na směsný komunální odpad. Pro běž-
né spotřebitele je uložištěm popelnice nebo ve městech a na sídli-
štích běžnější kontejner. Bohužel se v nádobách neustále objevuje 
velké množství recyklovatelných složek jako papír, plasty, kovy v po-
době plechovek od nápojů a konzerv od jídla. Sice drobné kousky, 
na které neklademe důraz, ale i ty v reálu mohou dělat velká čísla. 

Když se podíváme na znázornění složení směsného komunál-
ního odpadu z  našich popelnic, zjistíme, že 25 % objemu tohoto 
odpadu tvoří bioodpad. V  našich domácnostech se jedná hlavně 
o  zbytky zeleniny a  ovoce. Graf nám ukazuje naplněnost objemo-
vou, ale pokud se budeme bavit o hmotnosti, tak se dostáváme na 
hodnotu až 45 % z celkové váhy nádob! Vyhazujeme a na skládku 
ukládáme, co bychom mohli recyklovat v kompostárně a vrátit zpět 
do přírody v podobě kompostu.  

Bohužel je to v mnoha případech pohodlnost, která nás nenutí 
mít snahu s tím něco dělat. Mělo by být v zájmu všech co nejdříve 
na sobě zapracovat a naučit se s odpadem šetrně zacházet. Nebude 
nikdo jiný než my, kdo nakonec výši poplatku za uložení odpadu 
uhradí. Dalším stejně důležitým as-
pektem, proč třídit, je šetření sklád-
kové kapacity.

Další prostor pro zlepšení přináší 
velkoobjemový odpad. Tento odpad 
tvoří komodity, které se nám mnoh-
dy nechtějí roztřídit nebo jsou nároč-
nější na demontáž, a  proto končí ve 
velkoobjemovém kontejneru. Jedná 
se o odpad, který je složen z několika 
druhů materiálu. Jako příklad uveď-
me kočárek, kde rám je kov, kolečka 
plast, obal silonová tkanina. Dále se-
dačky a  jiný čalouněný nábytek mají 
kostru z  dřevěného rámu potaženu 
tkaninou. Právě na tyto odpady je 
nutno se zaměřit, rozebrat a  oddělit 
jednotlivé materiály od sebe. Tento 
problém zaznamenávají v  celé ČR 
a každý se ho snaží řešit jiným způso-
bem. V  některých obcích zpoplatnili 
službu za roztřídění/demontáž odpa-
du obsluhou sběrného dvora, jinde 

Pro představu takto vypadá v ČR složení obsahu popelnic

(v procentech). 

občan na sběrný dvůr odpad doveze již roztříděný na jednotlivé 
druhy. Ano, je to práce navíc, ale jedině toto je cesta, jak snížit množ-
ství ukládaného odpadu. S ohledem na tento fakt apelujeme na Vás 
občany, aby jste učinili maximální opatření a kroky k maximálnímu 
vytřídění komunálního odpadu na jednotlivé komodity.

10 TIPŮ Z PRAXE V ČR, JAK SE K ŽIVOTU BEZ ODPADU CO NEJVÍCE 
PŘIBLÍŽIT
Nejlepší odpad je ten, který nevznikne!
Nepoužívej plastové sáčky!
Nekupuj balenou vodu!
Nakupuj co nejvíce bezobalově!
Třiď bioodpad!
Neplýtvej!
Používej věci co nejdéle!
Používej bazary a snaž se věcem prodloužit život tím, že je nabídneš 
dál!
Hledej ekologicky šetrnější varianty!

A hlavně při spotřebě, konzumaci a při tvorbě odpadů přemýš-
lej!

Bonusový tip : Popelnici s komunálním odpadem vytahuj vždy 
až když je úplně plná
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Výpis usnesení
z 6. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec

ve volebním období 2022-2026, konaného dne 26.7.2023

Veřejné zasedání zahájil starosta obce v  18.00 hodin. Po přivítání 
přítomných členů Zastupitelstva obce Hlohovec konstatoval, že je 
svolal v souladu s platným jednacím řádem ZO, oznámení o konání 
bylo zveřejněno v souladu se zákonem o obcích a platným jednacím 
řádem ZO. Dále řídil celý průběh jednání. Po zahájení bylo přítomno 
13 členů ZO, omluvili se Karel Vlašic a Leoš Pekárek. Předsedající kon-
statoval, že je zastupitelstvo schopné přijat v tomto počtu usnesení.
Pořízením zápisu pověřil starosta obce paní Martinu Štěpánkovou, 
referentku obce.
Ověřovateli zápisu byli poté předsedajícím navrženi Mgr. Hana 
Müllerová a Mgr. Sylva Vlašicová.

Návrh usnesení č. 1/6/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schvaluje ověřovateli zápisu Mgr. 

Hanu Müllerovou a Mgr. Sylvu Vlašicovou.

Výsledek hlasování: Pro – 13   Proti – 0 Zdržel se – 0 

Usnesení bylo přijato. 

Návrhová komise byla předsedajícím navržena ve složení: předseda 
Ing. Jaroslav Hajda, členové Marie Bartošíková a Antonín Koryčánek.

Návrh usnesení č. 2/6/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schvaluje návrhovou komisi ve 

složení předseda Ing. Jaroslav Hajda, členové Marie Bartošíková 

a Antonín Koryčánek

Výsledek hlasování: Pro – 13    Proti – 0  Zdržel se – 0

Usnesení bylo přijato. 

Předsedající konstatoval, že zápis z minulého veřejného zasedání ZO 
byl řádně ověřen bez dalších připomínek, byl stvrzen podpisy ověřo-
vatelů a starosty, je proto platný a dostupný veřejnosti na interneto-
vých stránkách obce: www.hlohovec.cz. 

Předsedající se odvolal na zaslaný navrhovaný program jednání, který 
byl doručen všem členům Zastupitelstva obce Hlohovec spolu s po-
zvánkou na zasedání a zveřejněn na fyzické i elektronické úřední des-
ce v souladu se zákonem o obcích a platným jednacím řádem. 

Starosta navrhl úpravu programu a  vyzval zastupitele k  dalšímu pří-
padnému doplnění. Výzvu předsedajícího k doplnění programu nebo 
připomínce či změně programu ze strany členů ZO nikdo další nevyužil. 

Před hlasováním starosta přečetl úplné znění programu:

1. Informace o plnění usnesení 5. veřejného zasedání Zastupi-

telstva obce Hlohovec

2. Závěrečný účet DSO LVA za rok 2022

3. Závěrečný účet DSO Čistý Jihovýchod za rok 2022

4. Územní plán Hlohovec

5. Různé k projednání

6. Závěr

K navrženému programu jednání nebylo žádných dalších připomínek 
ani návrhů a starosta dal tedy hlasovat o návrhu usnesení. 

Návrh usnesení č. 3/6/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schvaluje navržený program jed-

nání. 

Výsledek hlasování: Pro – 13  Proti – 0 Zdržel se – 0 

Usnesení bylo přijato. 

Průběh  jednání:

k  bodu 1. Informace o plnění usnesení 5. veřejného zasedání 

Zastupitelstva obce Hlohovec

Předsedající podal informaci o plnění usnesení z 5. veřejného zasedá-
ní Zastupitelstva obce Hlohovec. 
Ze strany členů Zastupitelstva obce Hlohovec nebyly žádné další do-
tazy ani připomínky.
Zastupitelstvo obce Hlohovec bere na vědomí zprávu o plnění usne-
sení 5. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec.

k  bodu 2. Závěrečný účet DSO LVA za rok 2022

Starosta seznámil přítomné se závěrečným účtem DSO LVA za rok 
2022. Nebyly žádné dotazy či připomínky.

Návrh usnesení č. 4/6/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec bere na vědomí závěrečný účet 

DSO LVA za rok 2022. Příloha č. 1 zápisu.

k  bodu 3. Závěrečný účet DSO Čistý Jihovýchod za rok 2022

Starosta seznámil přítomné se závěrečným účtem DSO Čistý Jihový-
chod za rok 2022. Nebyly žádné dotazy či připomínky.

Návrh usnesení č. 5/6/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec bere na vědomí závěrečný účet 

DSO Čistý Jihovýchod za rok 2022. Příloha č. 2 zápisu.

k  bodu 4. Územní plán Hlohovec

Starosta předložil „Návrh na vydání územního plánu Hlohovec“, 
který zaslal Městský úřad v  Břeclavi, odbor stavebního a  životní-
ho prostředí, oddělení úřadu územního plánování pod č.j. MUBR 
103808/2023 ze dne 18.7.2023. 
Městský úřad Břeclav, odbor stavební a  životního prostředí, od-
dělení úřadu územního plánování, jako příslušný úřad územního 
plánování (pořizovatel) ve smyslu ustanovení § 6 odst. 1 písm. c) 
zákona č. 183/2006 Sb., o  územním plánování a  stavebním řádu 
(stavební zákon), v platném znění, na základě schváleného zadání 
územního plánu pořídil v souladu s § 50 odst. 1 stavebního záko-
na zpracování návrhu Územního plánu Hlohovec a  projednal ho 
s dotčenými orgány, krajským úřadem, obcí Hlohovec a sousední-
mi obcemi. 
Součástí Územního plánu Hlohovec bylo i  "Vyhodnocení vlivů 
Územního plánu Hlohovec na udržitelný rozvoj území". Pořizovatel 
upravený a  posouzený návrh Územního plánu Hlohovec veřejně 
projednal (1 veřejné projednání) v souladu s § 52 stavebního záko-
na. Pořizovatel ve spolupráci s  určeným zastupitelem vyhodnotil 
výsledky projednání podle § 53 odst. 1. Návrh rozhodnutí o  ná-
mitkách (uplatněných u veřejných projednání) podle § 53 odst. 1 
stavebního zákona, je zpracováván v textové části odůvodnění. 
Dále jsou vyhodnoceny připomínky uplatněné při společném jed-
nání a připomínky uplatněné u veřejných projednání - viz textová 
část odůvodnění. Pořizovatel přezkoumal soulad návrhu Územního 
plánu Hlohovec s požadavky stanovenými v §53 odst. 4 stavebního 
zákona a dopracoval odůvodnění územního plánu v souladu s po-
žadavky §53 odst. 5 stavebního zákona. Výsledek přezkoumání ná-
vrhu Územního plánu Hlohovec dle § 53 odst. 4, 5 stavebního záko-
na je součástí textové části odůvodnění Územního plánu Hlohovec.
Pořizovatel podle § 54 odst. 1 stavebního zákona předložil Zastupi-
telstvu obce Hlohovec návrh na vydání Územního plánu Hlohovec 
s jeho odůvodněním.
Starosta přednesl veškeré námitky a  připomínky, kte kterým pro-
běhla diskuse.

Návrh usnesení č. 6/6/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec v souladu s ustanovením § 84 odst. 

2 písm. y) zákona č. 128/2000 Sb., o  obcích (obecní zřízení), ve 

znění pozdějších předpisů,
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1. Ověřuje tímto ve smyslu § 54 odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb., 
o  územním plánování a  stavebním řádu, v  platném znění (dále 
jen “stavební zákon“), že Územní plán Hlohovec 

• není v rozporu s politikou územního rozvoje ČR, ve znění Aktuali-
zace č. 1, 2, 3, 4, 5  

• není v rozporu s územním rozvojovým plánem
• není v rozporu s územně plánovací dokumentací vydanou  Jihomo-

ravským krajem (Zásady územního rozvoje Jihomoravského kraje, ve 
znění aktualizace č. 1 a 2) 

• není v rozporu s výsledkem řešení rozporů a se stanovisky dotčených 
orgánů nebo stanoviskem Krajského úřadu Jihomoravského kraje,

2. rozhodlo ve smyslu § 172 odst. 5 zákona č. 500/2004 Sb., správní 
řád, ve znění pozdějších předpisů, o námitkách tak, jak je uvede-
no  v textové části odůvodnění  Územního plánu Hlohovec v kapi-
tole „II.19“, 

3. vydává ve smyslu ustanovení § 6 odst. 5 písm. c) stavebního záko-
na, za použití § 43 odst. 4 stavebního zákona, ve spojení s § 54 sta-
vebního zákona, v souladu s ustanoveními § 171 až § 174 zákona 
č. 500/2004 Sb., správní řád, v platném znění, v souladu s ustano-
vením § 13 a přílohy č. 7 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně ana-
lytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způsobu 
evidence územně plánovací činnosti, v  platném znění, Územní 
plán Hlohovec“,

4. bere na vědomí vyhodnocení připomínek ze společného projed-
nání a z řízení o Územním plánu Hlohovec, které je součástí texto-
vé části odůvodnění Územního plánu Hlohovec v kapitole „II.20“.

5. bere na vědomí, že součástí opatření obecné povahy je i zrušo-
vací ustanovení takže dnem nabytí Územního plánu Hlohovec 
pozbývá účinnosti:

Územní plán sídelního útvaru Hlohovec schválený usnesením Zastu-
pitelstva obce Hlohovec dne 27. 11. 1995, jehož závazná část byla 

vyhlášena obecně závaznou vyhláškou, včetně změny č. 1 schválené 
Zastupitelstvem obce Hlohovec dne 17. 5. 1999, jejíž závazná část 
byla vyhlášena Obecně závaznou vyhláškou obce Hlohovec č. 1/99 
a  změny č. 2, schválené Zastupitelstvem obce Hlohovec dne 29. 9. 
2006, jejíž závazná část byla vyhlášena Obecně závaznou vyhláškou 
obce Hlohovec č. 2/2006.

Výsledek hlasování: Pro – 13    Proti – 0 Zdržel se – 0

Usnesení bylo přijato. 

k  bodu 7. Různé k projednání

V rámci bodu 7. Různé proběhla diskuse o investicích v obci, zejména 
o probíhající výstavbě chodníků v ulici Dědina a obnověpovrchu ulice 
U rybárny.

k bodu 8. Závěr

V závěru jednání starosta poděkoval všem přítomným zastupitelům 
za účast.  

Veřejné jednání Zastupitelstva obce Hlohovec bylo ukončeno ve 
20:05 hodin. 
Tento zápis má 4 strany včetně podpisů, celkem 10 stran včetně pří-
loh. 

Přílohy:
č. 1 Závěrečný účet DSO LVA za rok 2022 (2 strany)
č. 2 Závěrečný účet DSO Čistý Jihovýchod za rok 2022 (4 strany)

Martina Štěpánková, zapisovatelka
Mgr. Hana Müllerová, ověřovatel zápisu 
Mgr. Sylva Vlašicová, ověřovatel zápisu

Ing. Jaroslav Hajda, starosta obce
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